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P O R O Č I L O
predsednika ZCD Valentina Benedičiča na XVI. letnem rednem občnem 

zboru ZČDS dne 30. aprila 196?

Zopet je zu nam i čebelarsko leto. Zato si poklič im o v spomin, kuj in  kako  
smo delali. Ali je  bilo naše  delo uspešno in k je  so vzroki, če nas uspehi ne 
zadovoljujejo?

U speh  našega  d ruš tvenega  dela  je  odvisen v veliki meri tud i  od čebelje 
puše. D obra  čebelja  p a ša  ne p r in a ša  samo dobro voljo čebelarju  in njegovi 
družin i,  temveč ga poživ lja  tu d i  p r i  njegovem druš tvenem  delu, zlasti še, 
če je večji p r ide lek  v zvezi tud i  z izobrazbo, ki m u  jo n u d i  čebelarska 
organizacija.

Z adn jih  n ek a j  let se, žal, ne moremo nič kuj pohvali t i  s čebeljimi pašam i. 
T em u  so krive na jveč  neugodne vrem enske razm ere. Po  vrem enski k ron ik i  
naših vremenoslovcev se je  lani dv ignila  v L ju b l jan i  s redn ja  le tna  te m p e ra 
tu ra  za eno stop in jo  C  n ad  povpreč je  v 115-letni opazovaln i dobi. To bi bil 
n a  p rv i  pogled tud i  za nas čebelarje  razveseljiv  pojav. T oda  h k ra t i  so ugo
tovi li, d a  so b iu  meseci jan u a r ,  jun ij ,  avgust in novem ber h ladne jš i  ko t v 
norm aln ih  letih. T ud i m nožina  p a d a v in  v mesecih ju li j ,  avgust in november 
je  znatno  presegla  dolgoletno povprečje . V tak ih  ruzm erah , to je p r i  n izk i
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te m p e ra tu r i  in obilnih p a d a v in a h  v času na jizd a tn e jš ih  čebeljih puš, je 
povsem  razum ljivo , da  je  m ed d rug im i p a ša m i  tud i  a jd a  zopet popolnom a 
odpovedala . T u d i  lekan ija  na  sm reki je  nasp lošno  odpovedala ,  čep rav  je bilo 
vrem e dovolj ugodno ta k ra t ,  ko nav ad n o  lekanije  izločajo m ano, to je  v drugi 
polovici m a ja  in  p rv i  polovici ju n ija .  K ako  n a j  si raz lagam o ta  pojav , saj 
sm reka  bolj ali m an j  redno  in trd o v ra tn o  medi? Sicer je ponekod  m edila 
dobro, to d a  m ed na splošno ni b i l  od lekanij ,  a m p a k  od d rug ih  povzroči
teljev m edenju. Verjetno so bile lekan ije  p r izad e te  v svojem razvoju  zarad i 
nenadnili  in ve lik ih  v rem enskih  sp rem em b v mesecih feb ru a r  in marec. Ves 
mesec ja n u a r  je  bil nam reč  pod  vplivom  po larnega  z ra k a  izredno mrzel. 
S red n ja  te m p e ra tu ra  je  bila  do — 15° C. O b  koncu ja n u a r ja  smo prešli n e n a 
dom a iz obm očja  h ladnega  p o la rnega  z raku  pod  v p liv  zelo toplega tropskega 
z raka , ki se je po tem  zad rževal  t ja  do 12. m arca. N astop ila  je p r a v a  pom lad, 
suj je  bilu s rednju  mesečnu te m p e ra tu ru  fe b ru a r ja  v L ju b l ja n i  k a r  za 6,6° C 
višja  od 115-letnega povpreč ja .  To se je  poznalo  pozneje  p r i  ž itar icah , k i  so 
klasile  k a k ih  14 dn i  p re j ,  p a  tu d i  češnje so dozorele 14 dni p re j  k ak o r  leta 
1965. Toplo  vrem e se je  končalo 12. m arca .  O sta l i  dnevi v m arcu  so pa  bili 
povprečno  k a r  za  2° C  h lad n e jš i  k a k o r  oni v feb rua r ju .  O k ro g  10 dn i v drugi 
polovici m arca  je  bilo pod  vegetac ijsk im  pragom . Zabeležene so bile tem p e 
ra tu re  tu d i  do m inus 10° C. Konec m a rc a  je  zap ad e l  sneg. Verje tno  je  pom lad  
v fe b ru a r ju  in v  p rv i  dek ad i  m arca  povzročila  bolj zgodnji razvoj lekanij 
in j im  je  na to  n e n a d n i  s t ru p en i  m raz  v d rug i  polovici m a rc a  škodoval. Če je 
ta  dom neva p rav i ln a ,  se znajo  pokaznti  škodljive posledice v lanskoletnem 
razvoju  lekan ij  tu d i  še p r i  le tošnjem  m eden ju  smreke.

T u d i  druge  p aše  so večinom a odpovedale  za rad i  h la d u  in p a d a v in  v ju liju  
in avgustu . Sa j je bil ju l i j  (kostanj) celo h ladne jš i  od jun ija .  N avzlic  tem u so 
vendarle  neka te r i ,  seveda bolj red k i  čebelarji,  k i  so imeli p r i  tako  m uhastem  
vrem enu v p rav em  času močne družine , u je li  n ek a j  gozdne p aše  tu d i  na 
sm reki (ušice) in imeli zadovoljiv  donos. T u d i  L ik a  nasp lošno  ni izpolnila 
p r ič a k o v a n ja  čebelarjev. S čebeljo pašo  v p re tek lem  letu se torej pač  ne 
moremo pohvaliti .

Poglejm o še, k ak o  smo izvrševali  sk lepe  lanskega občnega zbora.
N uša  Zveza n a j  bi sodelovala z Zvezo čebelarsk ih  o rganizacij  Jugoslavije 

v B eogradu p r i  sestavi čebelarskega zakonu in  izdaji  novih  navodil  za dobi
vanje  s lad k o r ja  po  zn ižani ceni za k rm ljen je  čebel n a  zimsko zalogo; p ri  
/ .n ižanju ta r i f  za prevoz čebel n a  p a še  po  železnici in izda ji  enotn ih  članskih 
izkaznic. Nobene nuvedenih  nulog doslej še nismo opruvili.

Ind iv id u a ln o  čebelarstvo še vedno ni zanim ivo tu d i  za p r is to jne  zvezne 
oblastne organe, k l ju b  tem u da  n u d i  našem u  delovnem u človeku po  njegovem 
poklicnem  delu  tako  koris tno  rekreacijo , h k ra t i  p a  skupnosti  z opraševanjen t 
gospodarskili  žužkocvetn ih  ras tl in  tu d i  lepo gospodarsko korist. V naprednem  
gospodarskem  svetu je  splošno znano, d a  je  posredna  koris t  čebel z a rad i  opra-  
ševan ja  dese tk ra t  večja  od tiste, ki jo ima čebelar  od p r id e lk a  medu. Morda 
se v rh  naše  organizacije  še n i  dovolj uve ljav il  p r i  zveznih ob lastn ih  organih, 
da bi mogli sk u p a j  načeti v p ra ša n je  izda je  tem eljn ih  p redp isov  n a  področju  
čebelarstva.

O bsto ječa  navod ila  za  n a k u p  s ladkorja  po zn ižani ceni so pos ta la  po 
gospodarski reform i b rezpredm etna . P ro izva ja lc i  nam reč  ne p laču je jo  po
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vpeljav i reform e nič  več d a v k a  na  promet. T ovarne  so bile p red  reform o po 
navedenih  navodilih  oproščene p lačev an ja  tega d a v k a  za d e n a tu r i r a n  sladkor, 
ki so ga dobavlja le  za k rm ljen je  čebel. T ako  je  o d p a d la  še z a d n ja  možnost 
za zn ižan je  cene s ladkorju ,  dobavljenem  neposredno iz tovarn . T a  čas torej 
ni izgledov, d a  bi se uredilo  to važno v p ra ša n je ,  ki je bolj ali m anj zadovoljivo 
urejeno v vseh n a p re d n ih  deželah ne glede na  d ružben i  sistem. M orda bo 
tud i  še v p r ih o d n je  na jbo lj  kazalo, d a  bi po d je t je  M edex porabilo  n ek a j  deviz 
od izvoženega medu zu n a k u p  s lad k o r ja  v inozemstvu.

P ra v  tako  ni glede n a  položaj p r i  železnici še p r ičakova ti ,  da  bi prišli  
do k a k ih  voznih ugodnosti za p rev ažan je  čebel na  pašo. Sicer se p a  itak 
vedno bolj uveljav lja  prevoz čebel s tovorn jak i,  ki lako p repe lje jo  čebele 
neposredno na  zaželeno pasišče

V p ra ša n je  enotn ih  č lansk ih  izkaznic  je  ponovno ob rav n av a la  5. m arca  1.1. 
Zveza čebelarsk ih  organizacij  Jugoslavije n a  seji v Zagrebu. Spre je la  je  sklep, 
na j  ta jn iš tvo  č im p re j  izdela osnutek  in ga pošlje  n a  vpogled repub lišk im  
organizacijam . Po osvojitvi osnu tka  bomo izkaznice za naše  č lane  sami na tis 
nili v L jubljan i.

Za uvedbo p o u k a  o km eti js tvu  v osnovnih šolali kaže slabo. Še tistih 
nekaj km etijsk ih  šol se bori za svoj obstanek.

Za p ro p a g a n d o  in večjo po rabo  m edu dom a je  izdalo pod je t je  Medex 
v sodelovanju  z našo Zvezo brošuro  »Med n aša  v sa k d a n ja  h ra n a  in zdravilo«. 
N ap isa la  sta  jo prof. E d i  in dr. Ju r i j  Senegačnik. Z večjo po rabo  m edu  doma 
smemo ra č u n a t i  šele ta k ra t ,  ko se bo življenski s ta n d a rd  naš ih  l jud i  začel 
d e jansko  dvigati.  Sicer se je  začela p o p ra v l ja t i  cena m edu potem, ko so 
skopnele  v L ju b l ja n i  iz vse Jugoslavije nakop ičene  zaloge.

Za poživitev  dela  organizacije  smo ustanovili  n ek a j  posebnih  odsekov, 
k i se p a  doslej še niso vživeli v svoje delo. Ustanovili smo tu d i  posebno kom i
sijo za za ti ran je  čebeljih  bolezni. Povod za njeno ustanovitev  so bila  številna 
žarišča  p rš ičavosti  čebel. O d  te  izpopoln itve  zno tra j  v organizaciji  doslej še 
nismo zabeležili k a k ih  v idn ih  uspehov. Vse delo, ki je  v p re tek lem  letu zopet 
zna tno  naraslo , se kop ič i  vedno bolj na  posam eznikih .

Lansk i  občni zbor nam  je  m ed d ru g im  naložil tud i  nalogo, n a j  o b rav n a 
vamo s p r is to jn im i oblastn im i organi problem e, k i  se po jav lja jo  v vedno bolj 
zaostreni obliki n a  pod roč ju  čebelarstva. P redvsem  n a j  bi našli  ustrezno 
rešitev tu d i  za zagotovitev m ate r ia lne  osnove za pospeševan je  čebelarstva.
V ta  nam en  je  imenoval občni zbor posebno komisijo. O d b o r  za km etijs tvo  
p r i  R ep ub lišk i  skupščin i, na  ka te rega  smo se obrnili  v tej zadevi, je  posre
doval p r i  R epub liškem  sek re ta r ia tu  za gospodarstvo, da  je o rgan iz ira l  za
25. novem ber 1966 razgovor o čebelarsk ih  problem ih. Udeležili so se ga po 
močnik  repub liškega  sek re ta r ja  za gospodarstvo te r  zastopnik i km etijskega  
odbora  p r i  R epub lišk i  skupščin i,  K m etijskega  in š t i tu ta ,  V eterinarskega  z a 
voda, p o d je t ja  M edex, Zavoda za čebelarstvo, Zavurovalne skupnosti  Slovenije, 
G lavnega  odbora  SZDL in naše  organizacije. Razgovor se je  sukal okrog 
problemov, o k a te r ih  sem poročal n a  lanskem  občnem zboru razen  pogovorov
o m ater ia ln i  bazi za naše  delo. Z ak ljučk i  razgovora  so bili tile:

1. R e p u b lišk a  o d redba  za vars tvo  čebel p red  z a s tru p i tv am i n a j  se izpo
polni tako, d a  bo ve lja la  tu d i  za gozdna zemljišča, ker  se tud i  za varstvo 
gozdov up o rab l ja jo  insekticidi, k i  škoduje jo  čebelam.

211



2. V Sloveniji n im am o ustanove, ki bi se u k v a r ja la  z raz iskavam i za s tru 
p itev  čebel, / a t o  je  t reba  posredovati pri km eti jsk i  ali ve terinarsk i inšpekciji, 
d a  ob v sak ršnem  sum u zas tru p i tv e  tako j  o rganiz ira  komisijo z nalogo, da 
izvede p o trebne  u k rep e ;  zlasti pa ,  d a  se sestavi zap isn ik  o znakih , ki vzbu ja jo  
sum zas trup itve ,  d a  bi bil tak  zap isn ik  lahko tu d i  za osnovo pri morebitnem 
sodnem odškodninskem  zahtevku. H k ra t i  je treba  poslati vzorce odm irajočih  
čebel na  bližnji ve te r inarsk i  zavod, d a  ugotovi, če ni m orda  u m iran je  čebel 
v zvezi s kako  čebeljo boleznijo.

3. G lede stroškov za diagnozo vzorcev čebel je bilo ugotovljeno, da bodo 
v p r ih o d n je  k r i t i  iz občinskih  sredstev, ki se bodo v ta  nam en zb ira la  iz 
pobran ih  taks  po n a tančne jš ih  p red p is ih  za izva jan je  Z akona o u k re p ih  za 
pospeševan je  ž ivinoreje in o va rs tvu  živine p re d  boleznimi.

4. Ugotovljeno je bilo, da  so p o trebna  za delo p r i  selekciji čebel določena 
m inim alna  sredstva.

5. Navzoči so bili m nenja ,  naj se raz iskova lna  pospeševa lna  dejavnost na 
področ ju  čebe la rs tva  po zadevnem  sk lepu  p re d  neka j  leti p r ik l ju č i  h K m e
t i jskem u inš ti tu tu .

6. O bvelja lo  je m nenje , da  so p a n j i  in d ruge  čebelarske po trebščine  iz ra 
ziti rep ro d u k c i jsk i  m ateria l ,  ki bi z a rad i  tega  m oral biti oproščen p lačevan ja  
d a v k a  n a  promet.

7. P r i  R epub lišk i  gospodarsk i zbornici n a j  se ustanovi K om isija  za čebe
larstvo, ki naj bi m ed d rug im  obrav n av a la  zlasti p rob lem  m ater ia ln ih  pogojev 
za  delo na  čebelarskem  področju .

D n e  26. a p r i la  t. I. je b ila  de jansko  us tanov ljena  Kom isija  za čebelarstvo 
pri Rep. gospodarsk i zbornici n a  seji n jenega  Sveta  za kmetijstvo, živilsko 
industr i jo  in zadružniš tvo . V komisiji so zas topan i \ e t e r in a r s k i  zavod, p o d 
je tje  M edex, sad jars tvo , Zavod za čebelarstvo in n aša  organizacija. Ne m aram  
biti  p re rok , k akšn i  bodo uspeh i dela  te komisije. V sekakor je  že s samim 
im enovanjem  komisije  izkazano  neko p r iz n a n je  našem u čebelarstvu nasp loh  
in še posebej naši organizaciji ,  ki je  v n je j  na jm očneje  zastopana . Pojasnim  
lahko  toliko, da  živi G o spodarska  zborn ica  v g lavnem  od č lan a r in e  svojih 
članov te r  da  se iz č lana r ine  k r ije jo  p redvsem  stroški za u p ra v o  zbornice, 
njenih odborov in komisij. Delo zbornice je ta  čas usm erjeno  predvsem  na 
medsebojno povezovanje  n jenih  članov in na  v sk la jevan je  n jihov ih  gospo
darsk ih  interesov. Skušali  bomo s posredovanjem  zbornice p r i t i  do sredstev, 
ki jih po trebu jem o za pospeševan je  in n a p re d e k  čebelarstva.

Toliko o izv rševan ju  nalog, k i  nam  jih je naložil lansk i občni zbor.
Seveda se p a  Zveza ni u k v a r ja la  samo z om enjenim i nalogami. Reševala 

je  tud i  d ruge  nič m an j  važne probleme.
N a področ ju  zd ravs tva  čebel je  bilo n a p ra v l je n ih  neka j  n ap ak .  S p r e 

hodom zavodov na  sam ofinanc iran je  so bili  le-ti pris il jen i, da  iščejo povsod 
vire  za svoje n a d a l jn je  življenje. T ako  so v p e lja l i  tu d i  p r is to jb ine  za p re 
iskavo čebeljih  bolezni. Posledica je bila , da  je  pop u s t i l  interes in d a  so 
čebelarski p reg ledn ik i  nehali poš il ja t i  vzorce čebel v preiskavo. Č ebe la r j i  so 
bolezni p r ik r iv a l i  in  so se z a rad i  tega še bolj širile, k a r  se kaže  očitno v ža 
riščih pršičavosti ,  k i so b ila  lani in letos o d k r i ta  v raz ličn ih  k ra j ih  Slovenije.

Med vzorci čebel poslan ih  v p re iskavo  so bili tud i  taki,  p r i  k a te r ih  ni 
bilo mogoče ugotoviti p ra v  nobene ob iča jne  čebelje bolezni in v e n d a r  so p o 
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mrle k a r  cele družine, l o nam n a rek u je  posebno pozornost na tem delovnem 
področju  in tesnejše sodelovanje naše organizacije  z ve terinarsko  službo.

Pri tej priložnosti na j  zopet naglasim  zares ž ivljenjsko stališče, ki ga 
odločno zas topa  prof. dr. Ivo Toinašec doma, kot č lan  komisije za patologijo  
čebel v M ednarodnem  u rad u  za epizootijo v Nici pa  tudi zunaj naših  meja. 
O n  trd i:  U krep i za za t i ran je  bolezni m orajo  biti taki, da  j ih  lahko izvršijo 
pristojni organi in čebelarji. Ne smejo biti  prestrogi, ker  začnejo sicer čebe
larji bolezni p r ik r iv a t i ,  Za uspešno za t iran je  bolezni p r ipo roča  kot nujno 
tesno sodelovanje vete r inarske  službe s čebelarsko organizacijo. To stališče, 
ki je  tud i stališče naše  organizacije, se je izkazalo tud i  p ri  nas  ponovno za 
p ravilno. Zastopa ga tud i  oddelek za čebelje bolezni pr i  V eterinarskem  za 
vodu Slovenije.

Za zd rav ljen je  pršičavosti  u p o rab ljam o  p r ip ra v e k  folbcks, ki je zanes
ljivo učinkovit, če ga uporab ljam o po navodilih. Ima pa to slabo stran , da je 
zd rav ljen je  z njim dolgotrajno — 8 tednov. Čebele v žarišču pršičavosti in 
v določenem polmeru okrog žarišča pr ide jo  pod zaporo, z a rad i  česar izgubijo 
prevaževalc i pašo na akaciji  in na žajb lju . Na posvetovanju  o čebeljih bo
leznih. ki ga je za 16. ap r i l  t. I. o rganiz ira l  V eterinarski zavod Slovenije v 
L jub l jan i  v zveznem merilu, je  poročala  dr. N. Snojeva, ki vodi oddelek za 
čebelje bolezni p r i  V eterinarskem  zavodu, da bodo začeli p re izkuša ti  proti 
pršici ruski p r e p a ra t  »tedion«, s ka te r im  so uspešno zdravili to bolezen na 
Krimu v Rusiji . S tem p re p a ra to m  zdrav ijo  druž ine  10 k ra t ,  v sak  d rugi dan, 
in se tako  skrči doba zd rav ljen ja  od 8 tednov na 20 dni. Če se bo to zdravilo  
obneslo tudi v naših  razm erah , bo s tem precej pom agano čebelarjem  preva- 
ževalcem.

N a področ ju  vzreje  matic in odbire  najboljš ih  čebeljih rodov p r ičen jam o 
s sistem atičnim  delom. To specialnost ob ravnavam o po n jen i važnosti vzpo
redno z zdravstvenim  varstvom čebel. Sa j bo treba jem ati  vzre jn i m ateria l  
ne samo od takili čebeljih rodov, ki so dobri m edarj i ,  krotki,  temveč tud i  
od tak ih ,  ki so tud i  bolj odporn i proti razn im  boleznim. Seveda t ra ja  tako  
delo pri odbiri da l j  časa, p reden  začnejo odbran i rodovi p ren aša t i  zaželene 
lastnosti bolj ali m anj zanesljivo na  potomstvo. V zvezi s tem delom po la
gamo veliko važnost na p lem eniln i postaji A. Jan ša  Pod Zelenico in Janeza  
S trga r ja  na Bitenjski p lan in i  na Jelovici ter na vzrejevalce B ukovška , K ira r ja  
in Lobnika. Dolenjski čebelarji  si u s tanav lja jo  p lem enilno posta jo  Pustov 
mlin pri Litiji. V inozemstvu je zadnji  čas veliko zan im an ja  za našo sivko. 
Dobivamo p a  tud i posebna v p ra š a n ja  za matice  iz obm očja  Dolenjske.

Naši odnosi do trgovskega p o d je t ja  M edex se s konstru k t iv n im  sodelo
vanjem vedno bolj u tr ju je jo .  V p re tek lem  letu se je to izkazalo kot zelo 
koristno p r i  izdaji b rošure  o m edu in pri u re jan ju  opazovaln ih  postaj o 
gozdnem m edenju . V opazovalne  posta je  je vložil Medex p rek  naše Zveze 
nad  en milijon 850.000 s ta rih  d inarjev . Ne samo pod je tje  M edex, temveč tud i 
čebelarji  in končno širša skupnost  im a interes, da naberejo  čebele čimveč 
gozdnega m edu, ki je zelo iskan  na trgu Zahodne Nemčije, saj je ta  dežela 
najboljš i  k u p e c  tega medu. Pri vzajem nem  spoznavan ju ,  da je naši o rgan i
zaciji potrebno solidno in trd n o  p od je t je  Medex in da je enako  tud i  pod je t ju  
Medex po trebna čvrs ta  čebelarska organizacija , sem p re p r ičan ,  da  bomo 
m oreb itna  nesoglasja sproti ods tran jevali  in se bo sodelovanje v obojestransko
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korist še da lje  vedno bolj razv ija lo  in u trjevalo . Akcijo, ki jo je izvedlo 
pod je t je  M edex z dobavo čistega cenejšega s ladkorja  za čebele, je naše č lan 
stvo toplo pozdravilo .

Do Zavoda za čebelarstvo je ta  čas naše  stališče še vedno tako. kot sem 
ga bil pojasnil  že na  lanskem občnem zboru. Na seji up rav n eg a  odbora dne 
29. ap r i la  t. I. smo v zvezi z im enovanjem  Komisije za čebelarstvo p r i  G o s p o 
d arsk i  zbornici ra z p ra v l ja l i  o teni in imenovali posebno komisijo, ki naj 
znova prouči odnos Zveze do Zavoda za čebelarstvo in o tem poroča  izvrš
nemu odboru.

Do Saveza čebelarskih  organizacij v Beogradu so in morajo biti naši 
odnosi pozitivni.  Sa j je Sovez vrli čebelarskih  organizacij  Jugoslavije. Pogoji 
za tlelo Saveza še vedno niso povoljni. Č ebe la rska  polit ika ,  ki je imela pred  
leti svoj spočetek v Sloveniji in je skuša la  na  račun  skupnosti  uresničevati 
svoje nerea lne  cilje, še živi in se ta čas odraža  v Beogradu celo v Zveznem 
sek re ta r ia tu  za km etijs tvo  in gozdarstvo. V 3. številki revije Jugoslovensko 
pčelars tvo  smo n am reč  bra li  na  s traneh  13— 14 m ed d rug im  tudi tole:

— ozbiljno se zuinteresovao i Savezni sek re ta r ia t  za po l jo p r iv rcd u  i šum ar- 
stvo, koji inače n poslednje  vrijem c p o k azu je  sve više razum evan ja  za p ro 
bleme p če la rs tva  (f inansijska pomoč za učešče na M edunarodnom  sajm u pče- 
larstva u R u m un ij i  1965. godine, pomoč za organizaciju  m ed unarodnog  sim- 
p oz ijnm a o pčelars tvu , koji je ok tobra  1966. god. od ržan  u Beogradu itd.). 
Kao prnu  pom or  za f inans iran je  početn ih  radova  na o rganizovanju  selekcije 
u našem pčelars tvu . Savezni sekre ta r ia t  za po ljopriv redu  i šum arstvo  dodi- 
jelio je 3 m ili juna  s ta r ih  d inara«  itd. Pomoč je pre je lo  Poslovno ud ružen je  
za pčelarstvo. P redsedn ik  u p rav n eg a  odbora tega u d ru žen ja  je bivši generalni 
d irek to r  čebelarskega velepodje tja  Agromei. K om en tar  ni po treben. Teh stvari  
ih' bi omenjal, ko se ne hi začeli zopet p o jav lja t i  tak i  znaki kakor p red  neka j  
leti v Sloveniji; to pot v Beogradu. Dolžnost naše  organizacije  je, da  to s igna
lizira. Sicer pa je za jam čena  ta p rav ica  vsakem u občanu tud i čebelarju  
po 6. točki 34. člena 3. pog lav ja  naše Ustave. Bojimo se nam reč, da bodo v lovu 
za devizami n a p ra v l je n e  n a p a k e  in se bo z izvažanjem  čebel — m atic  na  
debelo — z a p r la  po t  naši čebeli še v vzhodne države, k a k o r  se je  to že zgodilo 
p red  nekaj leti v d ržavah  s konvertib ilno  valuto. N a  eni s tran i se dodelju je  
d ružbena  pomoč za začetek  dela: na d ru g i  s t ran i  pa  ni nobenih sredstev za 
delo, ki lahko že pokaže  določene rezulta te , in to na množični čebelarski 
osnovi. O b  izva jan ju  gospodarske  reform e bi pač  morali tud i  take  stvari 
že en k ra t  postav iti  na  p rav o  mesto.

Stiki naše čebelarske organizacije  s čebelarskimi organizacijam i v zam ej
stvu se zadn ji  čas v okv iru  A p im ond ije  — svetovnega zd ru žen ja  čebelarjev 
lepo in h itro  razvija jo . Ugled naše  organizacije  zuna j  in to ne samo v sosedni 
Avstriji , v idno raste. V naši o rganizaciji  vidijo  resnično zastopnico sloven
skega čebelarstva. Posredi je tu seveda še vedno tud i  živ interes za našo 
sivko. S sosedno avs tr i jsko  čebelarsko organizacijo  še posebno tesno sode
lujemo. To je povsem razum ljivo  in tud i  zdravo. Imamo nam reč  sk u p n e  čebe
larske problem e, ki jih le skupno  lahko uspešno rešujemo, Pako nas ta ja  in 
se postopom a obliku je  tud i  sk u p n i  delovni program . A vstr ijska  čebelarska 
o rgan izac ija  je osvojila tu d i  naš k u l tu rn i  p rogram , v k a te rem  so p redv idene  
nekatere  sk u p n e  spom inske proslave  ob 200-letnici de lovan ja  in smrti Antona
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Janša , našega  ro ja k a  in prvega  čebelarskega učite lja  na p rv i čebelarski šoli 
na  D unaju . P o udar jam o  jasno: N aše sodelovanje s čebelarskim i o rganizaci
jam i z u n a j  naše  d ržave  g rad im o kot en akopravn i  p a r tn e r j i  n a  osnovi p r is t
nega p r i ja te l js tv a  in resnične dem okracije , l.e tako sodelovanje dobi lahko 
v obojestransko korist  t ra jen  značaj.  V p rogram u imamo, <lu na ustrezen 
način vk ljučim o v to delo še naše ro jake  — čebelarje  na A vstrijskem  Ko
roškem.

T ud i z Apitnondijo  in z njenim i p red s tav n ik i  imamo redne  neposredne 
stike. Ü  delavnosti A pim ondije ,  ki zelo ak tivno  sodeluje s 1 'AO organizacijo, 
o rganizacijo  za km etijs tvo  in p reh ran o  p r i  Združenih  narod ih ,  p r ičaku jem o  
velike koristi. N jena  ak tivnost  je izredna. T a  čas p r ip r a v l ja  p u b likac ijo  telile 
tehničn ih  p r iporočil:

Izbor prvovrs tne  čebelje pasm e za vzrejo in gospodarsko u po rabo  p ri  
dan ih  razm erah  klim e in čebelje paše.

V arstvo čebel p red  kem ičnim i p r ip rav k i .
O p ra še v a n je  ja b la n  po čebelah v velikih sadn ih  p lan tažah .
I po rab a  m inera ln ih  gnojil p r i  m edovitih  ra s t l inah  za zv išan je  izločanja 

medičine.
Poleg tega p r ip ra v l ja  osnutke  enotnih  p redp isov  na  pod roč ju  zd rav s tv a  

čebel.
N ašte te  pub l ik ac i je  nam  bodo v dobro oporo p ri  u re jan ju  naš ih  čebe la r

skih problemov. Obvestili  so nas, da nam jih bodo poslali, brž  ko bodo izšle.
N a j zak ljuč im  s pozivom, da trd n o  strn im o naše vrste  okrog svoje o rga 

nizacije. Število naš ih  članov m oram o dvigniti  od sedanjih  5750 n a  6000 do 
200-letnice sm rti  A ntona Janša  leta iy"3. Če bomo močni, bomo laže zm ago
vali š tevilne in velike naloge, ki jih pos tav lja  p re d  nas dan ašn j i  čas. Naš 
p rogram  ima v zvezi s spom inskim i proslavam i in pub likac ijam i,  ki jih n a m e 
ravam o izdati  v času 200-letnega spom inskega obdobja  A ntona  Janša , tud i  
velik k u l tu rn i  pomen. Zato bo Zveza storila vse, da  bo za in teresira la  zanj 
širšo slovensko javnost in še posebej R epub lišk i  sek re ta r ia t  za prosveto in 
kulturo , ki n a j  bi nam  pom agal prem ostit i  z lasti f inančne  težave p r i  njegovem 
uresničevanju . Z ahva lju jem  se vsem, ki ste kakorko li  v p re tek li  poslovni dobi 
z nam i sodelovali in nam  pomagali.

OD K O S T A N J A  DO A J D E
F R A N C E  G U N A

Kdor le mnre, 
naj gre v gore!

G lav n a  paša  je za nam i in m a rs ik a k  čebelar si nima več k a j  dosti obetati. 
To ve lja  posebno še za one v ravn inskem  svetu. Srečnejši so čebelarji v hribih. 
Tam  se cvetenje  postopom a pom ika  v višine, k je r  se n a d a l ju je  še več tednov, 
m edtem  ko je v ravn inah  že vsega konec. H ribov it  te ren  je v poletni vročini 
za  čebeljo pašo  k a r  dovolj bogat, če le ne p r i t isne  p re h u d a  suša. Poleg košenin 
in senožeti se nam  po  strm ih  pobočjih  razp ros tira jo  b u jn i  gozdovi, ki h ran ijo  
v sebi m ars ik ak e  vire medičine.
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V ju liju  je posebno d rugo ten  pravi kostanj. Srečen, kdor ga ima! Oražilni 
vpliv kostan jevega  cveta je za ohran itev  moči v čebelji d ružin i velikega po
mena. Dobra kostan jeva  p aša  tekne čebeljemu zarodu bolj kot še tako  vz tra jno  
krm ljenje , lo  je na jbo ljša  p r ip ra v a  čebel za jesensko pašo. Že močen in zn a 
čilen vonj okoli u ln jak a  opozori čebelarja, da  p r ih a ja jo  čebele s kostanja . 
A ne samo vonj; tudi donos je včasili tolik, da se k a r  sp lača  p repe lja t i  čebele 
na  kostan jeva  pasišča. Zato m arsikod vidiš te dni dolge sk ladanice  Žnider
šičev ol) robu gozdov. Posebno bogat p a  je kostan j z obnožino. ki si jo čebele 
nakopič ijo  toliko kot sicer na nobenem drugem  cvetju  ne. lo  je potem zanje  
železna rezerva, za čebelarja  pa resnična z la ta  rezerva, k a r  se posebno pokaže  
ol) kaki hojevi paši,  ko bi se brez rezerv čebele zelo izčrpale.

K ostanj in hoja sta dva stebra  našega čebe la r jen ja  v pole tnem  času: oh 
p rvem  si opomorejo čebele, oh drugem  p a  čebelar s svojimi lonci, čebri in 
dežami. ki pa  po sedem ali devet let zam an čakajo , da se po tolikem času spel 
napolnijo . Č e tud i  pa sta kostan jev  in hojev med vsak po svoje im enitna 
in dragocena, ju umen čebelar  nikoli ne pušča  predolgo v p an ju ,  temveč jili 
č im pre j  iztoči, ker  ne smeta priti med zimsko zalogo. Hojevec p a  se poleg 
tega še tako  hitro  zgosti, da  ga včasih sploh ne sp rav iš  iz satja . Pa mi bomo 
že tako  uredili , da  bo prav', samo da bi ga en k ra t  že spet kaj bilo!

Krajev , k je r  bi imele čebele pašo  skozi vse leto, je zelo malo. Zlasti v ju liju  
in avgustu  imamo večinoma b rezpašno  dobo, ki nas kako  leto še posebno

Lepo zloženi pan j i čebe lar ja  Prim ca z Iga na kostan jev i paši
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Urednikove čebele na kostanjevi paši v litijskih hribih

občutno prizadene . Kostanj ali ho ja  je  le v nek a te r ih  predelih . Zato sta  julij 
in avgust za čebele in čebelarje  meseca preseljevanj. K dor  ne čebelari le za
radi m oralnega ali športnega už itka ,  temveč hoče imeti od čebel tudi vsaj 
n ek a j  gmotne koristi, ta  se skoro m ora odločiti za p revažanje .  Seveda je  to 
združeno s p rece jšn jim i skrbm i, napori in izdatki. Posebno t ranspor t i  velikih 
čebelarstev na dolge proge ali celo v nepoznane  p o k ra j in e  zah teva jo  ne le 
debelo, ne izčrpno  mošnjo, temveč »heroja« od glave do p e t : ne samo pogum 
nega, čvrstega, mišičastega, vz tra jnega  in potrpežljivega , a m p a k  zlasti tudi 
podjetnega, spre tnega, iznajd lj ivega , zmožnega naglih  odločitev in drznih  
tveganj.

K akor  za čebelarje, tako  so prevozi na dolge proge h u d a  p re izk u šn ja  tudi 
za uboge čebele. O , koliko jih je že žalostno končalo! K am  vse so že morale 
rom ati  in koliko jih je  p opada lo  na teh dolgih potovanjih!  Posebno neugodno 
je to. da  je treba  p revaža ti  n a jv e č k ra t  iav n o  v teh najbolj  vročih mesecih, 
a obenem v času, ko so p an j i  na jbolj  n a t rp a n i  z živaljo.

Prevaževalci si zato mnogo prizadeva jo , da sodobni p a n j  čim bolje p r i la 
godijo z raznim i ventilac ijam i zah tevam  varn eg a  t ranspo r ta .  'Poda vsaka  
s tva r  ima svoje meje: »Če se up ira  na rav a ,  je trud  zaman.« Zato bi prevaže- 
valcem znova priporočil  p re izkušeno  Janševo navodilo: čebele p revaža j  samo 
ponoči! Če p rvo  noč ne p r ispeš  na cilj, raztovori ob sončnem vzhodu in iz 
pusti žival za ves dan! Po tovan je  n a d a l ju j  spet naslednjo  noč! Seveda, — p r i  
kran jič ih  je bilo to dosti bolj p rep ros to  in lažje kot pri p a n j ih  velike mere.
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K ra n j ič  je  bil kot nalašč  za to: ležeč fo rm at z dovolj veliko n o tran jo  k a p a c i 
teto pr i  razm erom a m ajhnem  in izredno lahkem  zunan jem  obodu. Ig ra je  
j ih  je  natovoril  in p r a v  tako  raztovoril. Ce je čez d an  po tovan je  p rek in il ,  je 
žival lahko  odprl  k a r  na vozu, — le vprežno  živino je p re j  um aknil .  T ud i 
tem po  je bil vse d rugačen  kot danes  in m ars ikdo  je celo z volički p ravočasno  
prispel.  Med vožnjo ob lun inem  svitu je  m irne  duše  odp rl  žrela in legnarji  so 
se zadovoljno zibali skozi noč. N a take  dolge pohode, kot jili imamo danes, 
seveda niti  mislil n i nihče!

Prevoz podnev i p a  je  p reveč  tvegan. N a j bo ventilac ija  še tako  p re 
udarno  zasnovana, za p r te  čebele ob sončni svetlobi že po svojem na rav n em  
nagonu navalijo  na  mreže tako na gosto, da  je p a n j  tak o  rekoč popo lnom a 
zap r t .  Vročina se s topn ju je ,  mreže so vedno bolj zabite  in — k a ta s tro fa  je tu.

P ra v  tako  resen problem je iskan je  pasišč. Če si se že odločil za dolgo 
in n a p o rn o  rom anje, glej, d a  si p ravočasno  poiščeš in zagotoviš pasišče, k je r  
ne boš d rug im  v nadlego, p a  tu d i  d rugi tebi ne! Saj so n jega  dn i še tepež- 
k a r j i  in borovničarji  vedeli, d a  bodo bolje opravili ,  če jih ne bo k a r  cela 
»drča«. S k up insko  p rev ažan je  je  utem eljeno le, če se povežejo m ed sabo mali 
čebelarji v toliko, d a  se j im  sp lača  skupno  n a je t i  vagon ali tovorn jak . P a  je 
osemdeset Žnideršičev že k a r  veliko, saj j ih  je včasih  še š tir ideset na enem 
mestu preveč.

Inozemski čebelarski s trokovnjak i so se lani čudili, da postavljam o take skladanice 
pan jev  na  eno mesto. To velja tildi za kostan jevo  pašo. Dovolj jili je  'iO. potem pa
2 km nap re j  spet toliko. Kaj. če bo paša slaba ali pa je  sploh ne bo? Nič ni čudno,

če se vedno bolj šir ijo  bolezni

218



A, da koga ne oplašim  s temi m rk im i razm išljan ji!  K ar  pogum, — »kdor 
riški ra. p rof i l ira« , brez n ič  p a  seveda ni nič. P re p r ič a n  sem, in vi gotovo 
tudi. da  gre še vedno n a  tone m edičine v zgubo, ker  m arsikod  ni čebel. »Za 
vse je  svet dovolj bogat«, p ra v i  Simon Gregorčič. T reb a  bi bilo pač  poiskati 
(iste še neodkri te  z la te  jam e; menim, da  bi se še v m ejah  Slovenije našlo 
m arsikaj.

*  *  *

V ju li ju  in avgustu  sk rben  čebelar zelo pazi, da  oh ran i  svoje p lem enjake  
na p r im ern i  višini. B rezp ašn a  doba nam  jili ne sme oslabiti! Ce n im aš  poletne 
paše  ali če ti jo k v a r i  neugodno vreme, m oraš  p a  p o p r i je t i  spe t za draž ilno  
k rm ljen je .  G re  za to, d a  bo v p a n j ih  dovolj čebel, ki bodo mogle izkoristiti 
jesensko pašo  — ajdo, resje in drugo. P a  tu d i  če ne bi bilo nobene paše  več, 
p an j i  ne smejo n ik d a r  p reveč  opešati. To ni kakor, npr . ,  pri osah, ki jim 
zadostuje , da  prez im i le samica, po k a te r i  se d rugo leto na  novo razv ije  vsa 
d ružina . To je pač  plevel, ki sam od sebe odlično uspeva, p a  n a j  bo suša ali 
moča. Vse ž lah tno  p a  zah teva  posebno nego. N a jrodov itne jša  m atica  in n a j 
ugodnejše vrem e ne more več rešiti p a n ja ,  če mu je  število de lavk  padlo  
pod zah tevan i  m inim um . Kdo p a  na j  greje in goji zarod!

Z d raž iln im  krm ljen jem , ki na j  velja  kot p r ip r a v a  čebel na jesensko pašo, 
začnemo sredi ju li ja . P ok ladam o spe t lahko v dveh ob likah : s ladkorno  raz
topino v razm erju  1 : 1 ali p a  s ladkorno  testo. V tem p r im eru  bi da l  p rednost 
testu. Če v na rav i  ni bere. ga č rpa jo ,  — če p a  se m orda po jav i  paša ,  p a  ga 
puste. Vodo, po trebno  za zalego, pa  v tem toplem  letnem času čebele i tak  
dobe dosti lažje kot p a  spom ladi v m rzlem  m arcu  ali ap r i lu .  Pogosti obroki 
tekoče k rm e p a  so v b rezp ašn i  dobi n ev a rn a  vaba  ropnicam . B o d i  torej zelo 
p rev iden  in p o k lad a j  dosledno le p ro ti  večeru, — zlasti še, če si s ladkorn i ra z 
topini p r im eša l  ka j medu ali če m orda  pok ladaš  medene pokrovce, ki so ti 
ostali od točenja. K a r  podžiga  k  za leganju , podžiga  p ra v  tako  tudi k  ropan ju . 
A. če si e n k ra t  sprožil ropanje ,  je  p i ta n ja  konec.

P reden  se lotiš tega k rm ljen ja ,  p a  si m oraš b it i  povsem  na  jasnem, kakšno  
je s tan je  v tvo jih  p lem enjak ih .  Ko se poleže rojenje, m orajo  biti vse matice  
v redu. Rado  p a  se p r im er i  — posebno p r i  večjem številu  pan jev , d a  odkriješ 
irotovko, ko je vsaka  pomoč že p repozna . M ars ikak  p a n j  je izrojil, ko čebelar 
niti ne misli ne. Posveti se m u  šele pozneje, ko vidi, da  je  p a n j  zelo izčrpan .
V poletni vročini nas videz na  p a n jsk ih  b rad ah  in črno zasedenih  okencih 
/e lo  vara .  D ober in slab p a n j  kaže ta  precej podobno lice: na  b rad ah  gruče, — 
m ed sati p a  često p razn o ta  ali p a  roj trotov. Ko te preženejo , — p a  tu k a j  
nič, tam  nič. M arsikateri  p a n j  je  tud i  prelegel. Saj n avadno  se to brez čebe
larjevih posegov k a r  samo po sebi dobro izteče: m lada  m atica  se oplodi in 
srečno p r id e  k  rokam.

N ap red en  čebelar p a  v en d ar  vse to spro ti  zasleduje. M lado matico z a z n a 
m uje  takoj, ko je po o p raš i tv i  zanesla z ja jčeci p rv i sat. To si zabeleži tud i  
na pan  jeva vra tca . Ko pozneje  z očmi p re le tava  te zap iske  na pan j ih ,  je 
posebno vesel, če vidi, da  se m u  je lepo število m atic  pom ladilo  v tem letu. 
Vse te s tvari je torej t reba  p ravočasno  sp rav it i  v red. Ne sme se zgoditi, da  
bi kdo b rezm atičn ike  vozil v pašo, — k a j  šele, da bi kdo v svoji dobri, toda 
slepi veri tro tovca k rm il  na zalego. To bi bila  že čisto »lovska« in bi se ji
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vsi slovenski čebelarji  p ra v  od srca smejali, posebno še, če bi bila  končno 
vendarle  celo — resnična. A živemu človeku se vse prim eri.

I udi za sa tje  se je t reba  pozanim ati .  Čebele so z g radn jo  p renehale ,  — 
k a r  je, je. G rad i ln ik e  poberemo, namesto n jih  p a  denemo izdelane starejše  
sate. Podobno izm enjam o m orebitne nedograjene  satnice. Pri tem mislimo že 
na zimsko gnezdo: lepe bele letošnje sate pom aknem o k sredini gnezda, zaka j  
škoda bi bilo, če bi k a k  lak  sat pozimi splesnel ob vlažni steni. T ja  naj gre 
starejši sat. E nako  se pobrigam o tud i  za roje: po potrebi jim satje  dopolnimo,
— če p lodišče slabo zaseda, p a  ga rajši utesnimo z ločilno desko.

O  p om an jk lj iv ih  zalogah m enda  ne bi bilo treba  govoriti, v e n d a r  tu nismo 
nikoli dovolj prev idni. M arsikdo v nadi, da  »bodo zase že še nabrale«, čebele 
ob točenju  p reh u d o  oskubi. K dor je zelo zgodaj točil, ta  bi m orda smel zagre
šili tako  p red rzn o  zau p an je ,  — toda kd o r  p a  je točil čisto ob koncu paše, 
p a  kaj takega  ne bi smel tvegati. O , tud i poleti je pom rlo že dosti čebel za 
lakoto! Sem jih že videl na svoje oči! Pa ob na jlepšem  sončnem vremenu 
umirajo. V velikih g ručah  sede na končnicah  in b ra d a h ,  — žde in č a k a j o . . .  
Ubogi čebelar p a  še vedno misli, kako  »močne čebele« ima. Včasih so res še 
(oliko pri moči, da za vedno zap u s te  svoj p a n j  in izlete kot »lakotni roj«, 
včasih p a  še tega ne zmorejo več.

Janša  je vse to že vedel in nas svari p red  tem. Včasih nas na tako  s tanje  
v p a n ju  opozori p re g a n ja n je  trotov, vedno pa tudi ne. L ahko  nam reč  pomeni 
tu d i  ka j  d rugega: da  se je  m lad a  m atica  oprašila ,  d a  že zalega in da  torej 
tro tje  v p a n ju  niso več potrebni. Če iztočimo med ali če se p a š a  na  hitro 
od trga , čebele trote  p redčasno  k a r  takoj pritisnejo . P re g a n ja n je  trotov v a v 
gustu je  norm alen pojav, p reg an jan je  v ju li ju  p a  n a jv ečk ra t  pomeni pičle 
zaloge te f  k r it ično  b rezpašno  dobo.

O P A Z U J M O  P O V Z R O Č I T E L J E  M A N E  
N A  G O Z D N E M  D R E V J U

F R A N Č E K  S I  V I C

Slovenski čebelarji  se zadn je  čase vse bolj zan im ajo  za prob lem atiko  
gozdnega m edenja . P re d a v a n ja  o tem so vedno zaželena in tudi lepo obiskana, 
posebno še, če jih p re d a v a te l j  popestr i  z ba rvn im i d iapozitiv i.  O paz i t i  p a  je. 
da velika  večina čebelarjev  še vedno nima p ra v e  p reds tave  o tem, k ak šn i  so 
p ra v z a p ra v  povzročite lji  m eden ja  v na rav i  in kako n a s ta ja  mana.

Mnogi menijo, da  so lekanije  in la h nidi m ikroskopsko m ajhne  živali, ki 
jih je moč odk ri t i  in opazovati  samo s posebnimi optičn im i instrum enti.  Temu 
pa le ni tako. P ra v  vse ušice in k a p a r je  lahko opazu jem o s prostim  očesom, 
saj dosegajo v večini p r im erov  velikost nek a j  milimetrov. Začetnik, ki p rv ič  
sam išče povzročite lje  m eden ja  na  d rev ju ,  bo m orda  v zadregi, ker ne bo 
vedel, k je  naj p r a v z a p ra v  začne iskati. N avadno  vsak  p r ičak u je ,  da  bo odkril 
ušice na listih ali iglicah, ki so p okapane .  Seveda bo tam  iskal zam an, saj 
živi večina lahnidov  in lekanij na lubju dve ali večletnih vejic in celo na



delil ti 1er koren inah . Preden  sploh začne iskati, n a j  si ogleda delilo in podras t  
pod iskanim drevesom. P o kapano  listje zelišč in mravlje , ki lazijo po deblu 
gor in dol. s ta  p rv a  in n a jv ažn e jša  znaka , da  smo na p rav i  sledi. Včasih na 
pod ras t i  ne bomo našli niti k ap lj ice  mane, pa čep rav  so na  drevesu ušice, 
ka jti  m rav lje  sproti poližejo vsako kapljico , še p reden  utegne pasti na  tla, 
Ta  po jav  je  opaziti  zlasti v ap r i lu ,  m a ju  in deloma v ju n i ju ,  ko je ušic še 
bolj malo, m ravlje  p a  teda j  po trebu je jo  zase že prece jšn je  količine hrane. 
O pazovalcu  torej zadostuje, da  odkri je  m rav lje  na deblu opazovanega d re 
vesa. Z očmi začnimo zda j  pre iskovati  na jb liž je  veje, ne da bi jih prijem ali  
z rokami ali kakorkoli  stresali. Kdor dobro vidi. bo kaj h itro  odkril na  veji 
ali vejici posam ezne m ravlje , počasi se prem ika joče  ali skora j negibne, v n j i
hovi bližini pa eno ali več ušic oziroma k ap a r jev .  Ta  način opazovan ja  je 
zlasti p r ipo roč lj iv  na  smreki in hrastu . K a d a r  p a  želimo najti  povzročitelje 
m edenja  na  jelki, posebno ta k ra t ,  ko je podrast p o k a p a n a ,  postopam o takole:

Pod drevesom pogrnem o belo r juho  ali polo čistega belega p a p ir ja .  S š k a r 
jam i, žago ali ostrim nožem narežemo z je lke veje in vejice ter jih položimo 
drugo  poleg druge  na belo podlago tako, da prib ližno  p ok riva jo  površino 
enega k v a d ra tn e g a  m etra. N ato  vzamemo v roko vsako vejico posebej in jo 
potem s krepelcem  dobro otresemo, da  p ad e  z nje vse, k a r  je živega. Med 
različnimi pa jk i ,  hroščki in gosenicami bomo našli tudi nekaj samic zelene 
jelkove ušice (Buchneria  pectinatae) . na jvažne jše  povzročiteljice m edenja  hoje 
v Evropi. Velika je prib ližno  4 111111. Spodnji  del telesa je skoraj bele barve, 
hrbet pa je  temno zelen z dvem a vzdolžnim a svetle jšim a progam a. O b lika  
njenega telesa in b a rv a  sta tako  značilni, da  ju ne moremo zgrešiti. Zdaj p re 
štejemo ušice in dobili bomo število prim erkov , za k v a d ra tn i  m eter  krošnje 
opazovanega drevesa. E n ak o  postopam o pri d rug ih  drevesih in v različnih  
p redelih  gozda, dokler  si ne ustvarim o dokaj jasne slike o gostoti ter raz š ir 
jenosti ušice v našem gozdnem območju. T a  nač in  iskanja  povzročiteljev 
m eden ja  11a hoji je še najbolj p r ip rav en ,  kajti  zeleno jelkovo ušico je zaradi 
n jene varovalne  ba rve  in ker  živi posamič na lub ju  vej, težko odkrit i  z očmi.

M ano na  jelki p r ip isu je jo  včasih tud i veliki r javi jelkovi ušici (Todo- 
lachnus abieticola) in p a  lekaniji. Potrebno bi bilo še n a tančne jše  ugotoviti, 
k je in v ko likšni m eri sta v Sloveniji udeležena ta  dva povzročite lja  mane, 
k a d a r  ho ja  izdatno  medi.

Vsak dober, nap reden  čebelar, ki vozi na gozdno pašo ali celo s tanuje  
na območju p ros tran ih  smrekovih in je lkovih gozdov, bi moral biti tud i dober 
poznavalec  pojavov, ki so v zvezi z medenjem. V Avstriji ,  Švici in Nemčiji 
so se mnogi sicer p rep ros t i  čebelarji  tako izpopolnili v o d k r ivan ju  in v opazo
vanju ušic in k a p a r je v ,  da so postali že p ra v i  s trokovn jak i  11a tem področju. 
P rav  ti čebelarji  tu d i  dosegajo na jv iš je  donose z gozdne paše  in le redko  
ka te ro  leto so njihovi lonci prazni. Znanje  o povzročite lj ih  mane in sploh 
o celotni p rob lem atik i  gozdnega m eden ja  si p r idob ijo  na posebnih  tečajih  
in deloma iz bogate  lite ra ture .

Slovenski čebelarji  se moramo zadovoljiti  s tem, k a r  je bilo doslej o me
denju  zap isanega v našem glasilu. O stalo  znan je  p a  si je t reba  p ridobiti  zunaj 
v na rav i  sami s čim pogostejšim in na tančne jš im  opazovanjem  ušic in k a 
parjev  na  našem gozdnem drevju .



O V Z R E J I  MA T I C *
E D I  S E N E G A Č N I K

Pri čebelah je  p lem enska  odb ira  p ra v  tako  važna  kol p r i  d rug ih  živalih. 
O d  dobre  m atice  je  odvisna moč čebelje d ruž ine  in tudi n jena  zmogljivost. 
Tega so se naši čebelarji  že v pre tek losti  zavedali  in odbira li  za p lem e le n a j 
boljše čebelje d ružine. Vestni odbiri, za katero  so skrbeli naši p redn ik i ,  se 
m oram o zahvaliti ,  d a  je pos ta la  naša  čebelja pasm a, ki ima znanstveno ime 
Apis mellifica  carnica , ena  najbo ljš ih  čebeljih  pasem  na  svetu. Zaslovela je 
kot izredno p r id n a ,  k ro tk a ,  od p o rn a  in p r i lagodljiva .  Zato so \  desetletji!« 
p re d  p rvo  svetovno vojno izvozili iz slovenskih k ra jev , predvsem  iz Gorenjske, 
na tisoče in tisoče čebeljih rojev in  m atic  v vse dele sveta. Ko bi bili imeli 
tam  boljše čebele ko t so naše, j ih  p ra v  gotovo ne bi bili uvažali. Sloves o p r id 
nosti naš ih  čebel se je  k m alu  u trd i l  po vsem svetu. D a  je to res, dokazuje jo  
obiski različnih  čebelarskih znanstvenikov  in s trokovn jakov  te r  čebelarjev. 
Iz vseh k ra jev  sveta p r ih a ja jo  k  nam , da  bi se podrobno  seznanili ne samo 
z domovino A ntona Janše, a m p a k  p redvsem  s k ran jsko  čebelo sivko. N aj 
omenim tu  samo svetovno znanega  angleškega vzre jevalca  m atic  A dam a 
K ehrle ja  iz B u ck fas ta  v Angliji, k je r  im ajo največjo  vzrejališče  za matice 
in p lem enilno  posta jo  za k r ižan je  raz ličn ih  čebeljih pasem. P red lansk im  so 
nas obiskali ugledni am erišk i  čebelarski znanstvenik i, in sicer genetik  prof. 
dr. R oberts  z univerze Baton Rouge v ZDA, in svetovno znani čebelarski 
znanstven ik  prof. dr. T ow nsend  z univerze G ue lph  v K anadi.  Za naše  čebele 
pa  se zlasti zan im ajo  nem ški čebelarski znanstveniki. T ako  so nas lani obiskali 
prof. dr. K arl  D reher,  p red s to jn ik  čebelarskega in s t i tu ta  v  M aycnu v Zvezni 
repub lik i  Nemčiji, in njegovi sodelavci. Nemci in A vstr ijc i  se močno zanim ajo  
za našo k ran jico  in bi z n jo  p ra v  radi nadomestili  p redvsem  črno nem ško 
čebelo, ki jih sploh ni zadovoljila . Za naše  čebele je  veliko zan im an je  tudi 
d rugod  po svetu: v Sovjetski zvezi, E g ip tu ,  k je r  se je  k ran j ica  odlično obnesla, 
in celo v Avstrali j i .  D a n  za dnem  p r ih a ja jo  p ism a inozem skih  čebelarjev, ki 
žele naše  matice. N a  žalost p a  slovenski čebelarji  ne moremo ustreči vsem 
željam, ker  n im am o še toliko plemenitili m atic  na  voljo. K ako  žalostno zveni 
ugotovitev, d a  so nas  tu  p reh ite l i  Avstrijc i,  ki vzre ja jo  p lem enite  matice  
k ran jsk eg a  rodu  in  j ih  na  veliko p ro d a ja jo  Sovjetski zvezi. D om a imamo 
torej odlično čebelje pleme. Zato n am  ni t reb a  u v aža ti  čebeljih pasem  iz 
tu jine, kot delamo to p r i  d ru g ih  živalih. N aš i  čebelarji  se tega dobro zavedajo  
in so zato zadovoljni s svojo pasmo. P r i  čebeljih d ru ž in ah  vselej odbira jo  za 
plem e tiste rodove, ki so se na jbolj  odlikovali v p re tek lih  letih. P r i  odbiri 
ozirom a p rep ros ti  vzreji  m atic  p a  pogosto greše, ker  niso dobro poučeni o tem, 
k a j  vse je  t reb a  vedeti p r i  p rav i ln i  odbiri.

T u d i  čebele podedu je jo  dobra  in slaba svojstva od staršev, to je od matice 
in od trota, ki jo oplemeni. T a  so z u n an ja  in no tran ja .  Z u n an ja  svojstva ime
nujem o tudi znake. Te spoznam o na  telesnem ustro ju  čebel, d ruge  p a  na 
n jihov ih  živ ljenjskih  po jav ih , ki j ih  im enujem o lastnosti. P r i  zu n an jih  znak ih  
m oram o paz it i  p redvsem  na  barvo  telesnega oklepa. N aše čebele so na  pogled 
lepe sive barve. N a p rvem  ozirom a drugem  hrb tnem  obročku ne smejo imeli

* Radijsko predavanje v Kmetijskih nasvetih dne 24. junija 1967.
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nobenega rum enega  ali rdečkas tega  pasu n iti  ne njegovih sledov. To čebelar 
lahko  že na  oko sam presodi, k a d a r  p reg ledu je  svoje čebele. V ažna  je tud i  
dolžina čebeljih  d lačic  in dolž ina  r ilčka. T u  n a j  omenimo, da  je znani nemški 
čebelarski znanstven ik  dr. G ötze našel v naših  k ra j ih  čebele z na jd a l jš im i  
rilčki. D olž ina  r i lčka  je zlasti v ažna  z a rad i  tega, ker  čebele lahko nab ira jo  
m edičino 1 udi iz globokih cevastih  cvetov raz ličn ih  dete lj  in d rug ih  rastlin. 
Čebele s k ra tk im i rilčki tega ne zmorejo. P r i  z u n an j ih  znak ih  je n ada lje  
v ažn a  posebnost k r i lnega  ožilja, tako  im enovani k r i ln i  ali ku b i ta ln i  indeks. 
P ri  k ran jsk i  čebeli sivki je ta k r i ln i  indeks zelo velik, p r i  i ta l i jansk i  je 
m anjš i ,  p r i  nem šk ih  čebelah p a  na jm anjš i .  P ri  k ra n jsk i  čebeli se giblje  od 
2.5 do 4.0, p r i  i ta l i jansk i  od 1.5 do 2.0. p r i  nem šk ih  od 2.0 do 2.5. Po velikosti 
k u b i ta ln eg a  indeksa  lahko  ločimo naše  čebele od nem ških . Zanimivo je, da 
je  k r i ln i  indeks v zvezi z dolžino rilčka. Č ebe la r  m ora  poleg tega upoštevati  
tud i  velikost čebel, k a r  lahko ugotovi s posebno p r ip ra v o  za m erjen je  veli
kosti  čebel. Vse te zunan je  znake lahko  ugo tav lja jo  že naš i  čebelarji  vzreje- 
valci sami, saj so se mnogi izmed n jih  udeležili razn ih  teoretičnih  in  p r a k 
t ičn ih  tečajev  dom a in v inozemstvu. Vzrejevalcem bi p r i  tem  seveda lahko 
mnogo pom agal čebelarski inš t i tu t ,  ki p a  ga n a  žalost Slovenci še ne p r e 
moremo.

V ažnejše  kot zunan ji  znak i  so gospodarske lastnosti čabel. T u  upoštevam o 
v  p rv i v rs ti  n jihovo p r id n o s t  oziroma zmogljivost. N a j  bi bili  zu n an j i  znaki 
še tako odločilni, čebelja  d ru ž in a  ne bi bila mnogo v redna , ko bi nam  prinesla  
p ra v  malo m edu. Zato je seveda gospodarska  p la t  jak o  važna. P r idnost  
je n a jv ažn e jša  lastnost, ki jo upoštevam o p red  vsemi drugim i. N aša  k ran j ica  
je zn an a  kot odlična  n a b ira lk a  medičine, saj je p rekosila  pri tem svojo i ta li
jansko in nem ško sosedo. T ud i rodovitnost posam eznih  čebeljih rodov je 
važna. M orda je na jv eč ja  n a p a k a  naše  k ran jsk e  čebelje pasm e preve lika  
rojivost. To ji mnogi tu jc i  tud i  očitnjejo. V endar  p a  smo ugotovili, da  je 
k ran jica  zm erno rojiva. V m odern ih  pan j ih  lahko  s p rav iln im i in p ravočas
nimi u k rep i  uspešno p rep reču jem o  rojenje  in s tem  usm erjam o čebeljo družino  
k n a b ira n ju  medu. Sodobni n a p re d n i  čebelarji  si ro jen ja  sploh ne žele, saj 
vedo, da  se s tem slabi moč čebelje družine. N a p re d n i  čebelar lahko sam 
vzre ja  matice  iz svojih najbo ljš ih  nerojivih rodov. Ni mu t reb a  čaka ti  na roje, 
k i  p r ih a ja jo  tud i  iz slabših družin . Teh pa  sploh ne želimo razš ir ja t i .  Pri odbiri 
m oram o omeniti še pre leganje , ki je  zelo zaželena lastnost. N ad a l je  je važna 
dolgoživost oziroma p riro jenost za dolgo življenje. Noben čebelar si tudi ne 
želi hud ih  in razd raž lj iv ih  čebel. Zato tak ih  ne vzrejamo. T ud i odpornost 
p ro t i  raz ličn im  boleznim in vrem enskim  nep r i l ik am  je p r a v  tako  važna. 
U poštevam o p a  tudi gospodarnost,  to je p riro jenost za dobro gospodarjenje . 
P r i  tem mislimo n a  to, k d a j  začenja  m atica  po zimskem poč itku  zalegati, 
v k akšnem  red u  nam eščajo  čebele m ed in obnožino, v k ak šn em  obsegu gradijo  
(rotovško satje, k ak o  b ran ijo  svojo zalogo in dom, kako  skrbijo  za snago in 
udobnost v svojem bivališču.

Seveda čebelar vseh teh lastnosti ne more opaziti  n aen k ra t .  Leta  in  leta 
o pazu je  posam ezne čebelje d ruž ine  in si skrbno  zap isu je  vsa opažan ja .  Potem 
p a  končno le izbere na jboljšo  družino, ki ji  p ra v i  p lem enjak . To je torej 
p a n j  z izb ran im i lastnostmi in na jbo ljš im i zun an j im i znaki. Iz ta k ih  druž in  
bomo jem ali  vzrejno grad ivo  za bodoče matice. P r i  teh  p a  si dobro zapom-
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nimo, da  je lahko n jihova ba rv a  v različnih  od tenkih  od svetlorjavc in temno- 
rjave. O d b o r  slovenskega čebelarskega d ru š tv a  je že leta 1939. sklenil, da 
dajem o prednost maticam  kostan jeve  barve. Tu je m išljena  barva  plodov 
p rav eg a  k os tan ja  in ne divjega, ki je mnogo svetlejša.

S samim postopkom  vzreje  se m orajo  čebelarji  temeljito  seznaniti v s tro
kovni lite ra turi  in na p ra k t ič n ih  ter teoretičnih  tečajih  za vzrejo malic, ki jih 
p r i re ja  vsako leto Zveza čebelarskih  društev . Vsak vzrejevalec m ora  biti že 
dober, izkušen in podkovan  čebelar s p rece jšn jim  teoretičnim  in p rak tičn im  
znanjem , če želi uspeti. Ker lak ih  vzrejevalcev med nami še ni veliko, je p rav , 
da vse naše  čebelarje  vsaj nekoliko seznanimo z vzrejo. Pri vzrejnem procesu 
samem mora čebelar  zelo paziti ,  da  je vzrejno gradivo, ki ga vzam em o p le 
m enjaku  za vzrejo bodočih m atic, zares prvovrstno , lo  se p rav i :  p lem enjaku  
odvzam em o ja jčeca  ali še boljše tiste ličinke, ki niso s ta re jše  od 20 ur. Samo 
iz tak ih  se bodo lahko razvile  dobre  matice. Če so ličinke stare  m orda že dva 
dni ali celo več, se bodo iz njih razvile slabše matice, ki jih bodo čebele še 
tisto leto ali p a  p r ih o d n je  prelegle. T ak e  s ta re  ličinke so nam reč  že dobivale 
čebeljo hrano  in se začele razv ija ti  v čebelo in ne v matico. Pri do d a jan ju  
vzre jnega g rad iva  naši p rak tičn i  čebelarji n a jv e č k ra t  greše. Brezmatični d r u 
žini dodajo  n avadno  sat zalege, ki je v raz ličn ih  razvojn ih  s topn jah . Čebele 
potegnejo  potem m atičn ike  ne samo nad na jm la jš im i ličinkami, pač  pa  tudi 
nad stare jš im i, m orda celo dva  dni s tarimi. Na žalost se iz teh ličink ne bodo 
razvile  dobre  matice. Č ebelar , ki je n ap rav i l  tako napako ,  mora po dveh dneh 
preg leda ti  m atičn ike  in na js ta re jše  podre ti ,  od p r te  z na jm la jš im i m atičnim i 
l ič inkam i p a  pusti t i .  K a d a r  hočemo dodali  b rezm atičn im  d ruž inam  vzrejno 
grad ivo  za bodoče matice, j im  dodajm o cel sat ali če tega n imamo, vsaj kos 
sa la  s samimi ja jčeci ali l ič inkam i. Te p a  n ik ak o r  ne smejo biti s tarejše  od 
desetih  do dvajse tih  ur. T ako  bomo p rav  gotovo p r iš l i  do p rvovrstn ih  matic. 
M atičn ike  uporab im o potem lahko za n a p ra v l ja n je  umetnih rojev, rezervnih 
druž in ic  ali p a  p lem enilčkov. Pri vzreji sami doda jam o do 20 ur stare  ličinke 
v na lašč  za  to p r ip ra v l je n e  brezm atične  rednike. Mlade izvaljene m atice  se 
oplem ene potem  v domačem čebeln jaku  ali pa  na  posebnih  p lcm eniln ih  po
stajali, k je r  so izbran i troti iz najbo ljš ih  rodov. T a k e  p lem enilne postaje  
morajo biti  toliko oddaljene  od drug ih  čebelnjakov, da  na  n jihovo območje 
sploh ne morejo zaiti tuji troti. Če pomislimo, da so našli  tro te  celo 18 km 
daleč od dom ačega čebe ln jaka, potem  je pr i  nas v Sloveniji že k a r  težko 
na j t i  p r im eren  prostor  za p lem enilno postajo, ki je ne bi mogli doseči tuji 
troti. In v e n d a r  smo našli p ros to r  za tako  idealno p lem enilno postajo, in sicer 
pod Zelenico. Sem kaj naši vzrejevalci že pošil ja jo  svoje matice na oploditev 
in lo v posebnih steklenih pan j ičk ih ,  tako  imenovanih  p lem eniIn ik ih . V njih 
je rojček p rese jan ih  čebel brez trotov in m lada  neoplo jena  m atica. T a  se na  
p lem eniln i postaj i že v nekaj dneh oplemeni z izbranim  trotom. N eka te r i  naši 
vzrejevalci imajo svoje p lem enilne postaje , ki j im  služijo za po trebe  n jihovih  
čebelarstev, matice pa  tud i  p rodaja jo .

Zelja vseh slovenskih čebelarjev  je, da  bi v nek a j  letih odbrali najboljše  
čebelje rodove in jih pre izkusili  na  posebnem  pre izkuševališču . Potem bi 
začeli vzre ja ti  s ta n d a rd n e  čebelje rodove, na p r im er  z imenom Zelenica, 
Bohinj itd. l a k e  m atice  bi bile potem na voljo vsem slovenskim čebelarjem. 
Seveda bomo morali z njimi oskrbeti tudi sosedne repub like ,  k je r  z načr tno



vzrejo in odbiro še niso pričeli. Za lake  p lem enite  m atice  p a  se bo seveda 
močno zanim alo  tudi inozemstvo.

Zavedajoč se izredne važnosti vzreje plemenitili m atic  je Zveza čebe
larskih d ruš tev  iz svojih sredstev po d p r la  graditev p lem enilne posta je  pod 
Zelenico, ki jo bomo v k ra tk em  slovesno odprli .  T a  bo zarad i svoje zares 
idealne lege in tudi odličnih te r  skrbno  odb ran ih  p lem enjakov  ter t ro ta r jev  
lahko posta la  n a ša  vodilna pleinenilna postaja. Sodila bo m ed p r izn an e  p le 
m enilne postaje, saj bo imela zato vse pogoje, ki jih zah tevajo  m ednarodni 
p redp is i  o odbili,  vzreji in plemenitvi. Nič m an jše  važnosti pa  ne bo pleme- 
n i lna  pos ta ja  Janeza  S trg a r ja  na Bitenjski p lan in i na Jelovici.

N E K A J  O P R A H I  MATI C
J U L I J  M A Y  15 K

Še p red  neka j  leti smo prisegli na staro čebelarsko izročilo: M atica  se 
na  p rah i  oplem eni z enim trotom in se vrne  v pan j .  Zato je ves čebelarski 
svet kot s tre la  iz jasnega zam a ja la  vest, du se m alica  op lem eni z  več troti.

Američan GA RY  je objavil svoja o pazovan ja  o p rah i  m atic, ko jih je 
imel priložnost več s tokra t  opazova ti  iz neposredne bližine. Mladim maticam  
je pr i lep il  na  oprsje  do 2 in dolgo najlonsko nitko, da  so lahko neovirano 
letale. Prve poskuse je delal z balončki, poln jen im i z lahkim plinom. Vrvica 
v rokah  11111 je omogočala, d a  je m atica  le ta la  v po trebni višini. Pozneje  je 
nape l  žico na dva visoka droga. Posebna n a p ra v a  je omogočala, d a  je spustil  
žico na opazovalno višino.

K akor  h itro  so dvignili matico v višino nad  10 111, so prile te li  troti, včasih 
že po neka j  sekundah . Troti se pogan ja jo  za matico v obliki k l ina  in letajo 
nekoliko nižje od nje. Včasih se jih zbere po več sto. K a d a r  se trotu posreči, 
da doseže matico, močno spod vije zadek. V t renu tku  spolne združ itve  tro t  
o trpne , sliši se lahen tlesk in celotno spolovilo bu tne  iz trotovega zadka. 
Prot om ahne in p a d e  m rtev  11a zemljo. V ečkra t  se od trga  del spolnega organa  
in matica  prinese v pan j  »znamenje« s p rahe . Združitev  t ra ja  le n eka j  t re 
nutkov, m atica  leti nezadržno  nap re j .  P lem enitev  se navadno  večkra t  ponovi, 
v povprečju  8 do 9 k ra t .  O b  nekem  p r im eru  je raziskovalec celo ugotovil, da  
se je m atica  spar i la  v 10 m in u ta h  z II troti.

Čebelarski svet je neverno m aja l  z glavo. K m alu  po gornji objavi so 
ALBER, JO R D A N  in F. R U T T N E R  na  otočku Volcano v k ip a rsk em  otočju 
nedvoum no po trd il i  G ary jeve  podatke.

Posebno mnogo poskusov je delal W O Y K E  in žrtvoval na  stotine matic. 
Ugotovil je, da  m eri m ošnjiček za sh ran jevan je  tro tjega  semena I m m 3. Vanj 
gre nekako  do 7 milijonov spermatozoov. P ri  73 m aticah , ki so šle enkra t 
n a  p raho , je v povpreč ju  naš te l  5 milijonov teh klic. P r i  23 m aticah , ki so bile 
d v a k ra t  na p rah i ,  je našel nekako  6 milijonov, pri 4 m aticah , ki so t r ik ra t  
poletele n a  praho , p a  okoli 7 milijonov semenskih klic. M atice letijo tud i  
večk ra t  na praho , a m p a k  n ik d a r  ne isti dan.

Po ljak  SO C Z E K  je v letih 1953— 1956 opazoval 243 matic. Njegove ugoto
vitve kažejo  v povpreč ju ,  da  polete m atice  iz p a n ja  med 6 in 12 dnem starosti.

225



N a p rah o  letijo običajno 10.—12. dan. O rien tac i jsk i  izlet t r a ja  nav ad n o  6 do 
10 m inut, izlet na p ra h o  p a  16 do 20 m inut. O plem en itev  se nav ad n o  izvrši 
p r i  d rugem  izletu. N a  p lem enišeu  izlete neka te re  m atice  že p rv i  dan. Največ  
p lem enitev  je  če tr t i  d a n  po  tem, ko p r ispe jo  m atice  na  p lem enilno  postajo.

O  zanim ivem  p r im e ru  poroča  Schweizerische Bienen Zeitung 1%4. Č e 
belar M O SE R  je dodal p lem en jak u  m atico s p lemenilne postaje. Na sa tn ičku  
je imela za ja jce  veliko p loskev s trn jene  zalege, od ja jčeca  do 5 dni s tarih  
žrk. O b  p rvem  p reg ledu  čez teden  dni ni našel svežih jajčec. Zato je p a n j  
zopet p reg leda l  po n ek a j  dneh, ja jčec  zopet ni našel. Matico je poslal s p o 
trebnim sporočilom znanstvenem u in s t i tu tu  Liebefeld. Odgovor, ki ga je se
stavil in podp isa l  na jbo ljš i  poznavalec  m atič inega  telesa FY G , je presenetlj iv :  
»Matica je bila popolnom a zdrava  in normalno razvita . Ja jcevo d  je bil za 
trpan  z  jajčeci in sem enjem . O d  zunan je  strani je ja jcevod  zapira l ostanek  
trotjega spolovila. Če je res p re j  zalegala, je torej tu O P L O J E N A  M A T I C A  
Z L E T E L A  N A  P R A H O !  To  naspro tu je  vsem  dosedanjim  izkušn jam .«

D rug i p a r tn e r  p lem en jen ja  je trot. Že le ta  1957 je F rancoz  P KOST opo
zoril na  n ek ak šn a  zb ira lišča  trotov. Za zadevo sta se posebno zavzela  b ra ta  
R U T T N E R  s čebelarskega ins t i tu ta  Lunz am  See. T ro ti  letajo v višini med
10 in 30 m. N ad  40 m visoko tro ti  ne le ta jo n ik d ar .  T ro ti  tudi ne letajo nad  
vodo. Ko so m atico z ba lončki p r ib liževali  jezeru, so jo troti zapuščali .  N ekako 
100 ni od obrežja  so jo popo lnom a zapustil i .  N ajveč  p lem enitev  se izvrši v 
v iš in i 10 do 15 m n a d  zemljo, torej v v iš in i vrš ičkov  naš ih  dreves in nekoliko 
n ad  njimi. Poskusi so po trd ili ,  da  imajo troti n e k a k a  zbirališča , in sicer v 
zave tn ih  legah n a d  sončnimi jasam i. M atice  letijo v ta zbirališča.

Z arad i  p lem eniln ih  pos ta j  je nastalo  v p ra šan je ,  kako  daleč  letijo troti.
V n iž insk ih  p red e l ih  so ugotovili na jveč jo  razda ljo  2 k m  (K LO PF). V h r ibo
viti  p o k ra j in i  letijo troti tudi <lo 5 km daleč. N a jb rž  imajo v h r ib ih  boljšo 
orientacijo  kot na  rav n in i  (dr. RU l 1 NER). T ro ti  m enda  slabo vidijo, k e r  se 
v spolni razboritosti  zagan ja jo  tudi za mimo letečimi čm rlji ,  listi in celo za 
p ticam i. T rote  p a  so naš li  celo 18 km daleč  od čebeln jaka. (Op. ur.)

Že dolgo sc znanstven ik i  u k v a r ja jo  s poskusi, da  l)i m atice  um etno  ose
menjevali. Le ta  1948 sta A m eričana  M A C K E N S E N  in R O B E R T S izobliko
vala  način  um etnega osem enjevanja , ki se v g lavnem  še danes uporab lja .  
M atico n a rk o tiz ira jo  in p r i t rd i jo  n a  podlago. S tanko  brizgalko vbrizgnejo  
trotovo seme. M atice sicer dobro zalegajo, ven d ar  ne razv ije jo  popolne p lod 
nosti in km alu  pomro. N ač in  ni po raben  za v sakdan jo  prakso , služi le v 
znanstvene namene.

» L I K V I D A C I J A  A GR O ME L O V E G  A P A N J A «

Pod gorn jim  naslovom je poročal L jub l jan sk i  dnevn ik  dne I. ju n i ja  t. I. o 
l ikv idacij i  »Proizvaja lnega  k o m bina ta  Agromel« med d rug im  tu d i  tole:

» O b č in s k a  sk u p šč in a  L ju b l ja n a -C e n te r  je ob uvedb i l ikv idacijskega  p o 
s topka  beležila vsoto garanc ij  za kred ite  in posojila  v sk u p n i  v išini 793 m ili
jonov 106.893 S din. T ako  bo znaša la  obveznost občine ob koncu letošnjega 
leta še 447,728.690 S din, k i  jo bo odp lača la  v nas ledn jih  desetih  letih po 
okrog 50 milijonov letno. In to občina, ki ji en sam m ilijon veliko pom eni za



liste službe, ki j ih  po ustavi m ora  op rav l ja t i :  za šolstvo, socialo, zdravstvo itd. 
T u d i  b a n k a  je k red it ira la ,  čep rav  se je zavarova la  z lombardom. U trp e la  je 
okrog 300 milijonov starih  d in a r jev  čiste škode. U pn ik i  petega  raz red a  p ri  
delitvi likv idacijske  mase bivšega Agromcla sploh niso prišli  v poštev. To 
so te r ja tve  delavcev iz naslova osebnih dohodkov, v sk u p n i  višini nad  12 mi- 
lijono\ s tarih  d inarjev . K azen za nebudnost! In  končna  b ilanca: p r i jav ljen ih  
te r ja tev  je bilo n ad  eno m il i ja rdo  139 milijonov S din.«

V n a d a l je v a n ju  p a  še naslednje :  »Poleg f inančn ih  p rek ršk o v  je  bilo tud i  
samo gospodarjen je  v n asp ro t ju  s p redpis i .  Te ugotovitve izha ja jo  iz labora
torijsk ih  analiz, ki j ih  je za kom bina t  op rav il  V ete r inarsk i  zavod v L jub ljan i .  
T a k ra t  je na s ta la  nam reč  ogromna m a te r ia ln a  škoda zarad i o d m iran ja  ve li
kega števila čebeljih  d ru ž in  (okrog 7500 panjev).  To p a  zato, ker  se k l jub  
opozorilu  V eter inarskega zavoda niso lotili uk rep o v  za razkuževan je ,  očišče
vanje  in zd rav ljen je  obolelih pan jev . K om binat je  za rad i  ta k šn ih  k rš itev  in 
m alom arnosti  p rvo  poslovno leto zak ljučil i  z izgubo 187 milijonov S din.«

D ne  2. ju n i ja  je L ju b l jan sk i  dnevn ik  p riobčil  pod naslovom: »Agromel 
izročen javnem u tožilstvu« še naslednje : »L jubljana , 2. jun ija .  — V čera j je 
bila  pod p redsedstvom  A n d re ja  L evičn ika  seja obeh zborov občinske s k u p 
ščine L jub ljana -C en te r .  K lju b  temu, da  je bilo na dnevnem  redu  več zelo 
pom em bnih  odlokov, jc  bila  r a z p ra v a  na jbo lj  ž ivahna in b u rn a  okrog poro
čila o dokončni l ikv idaciji  bivšega p ro izva ja lnega  k o m bina ta  Agromcla. Š te
vilni odborniki, k i so posegli v razp ravo ,  so zahtevali,  da  se vodstvo zaradi 
m alom arnega, nes trokovnega in celo p ro t izakon itega  poslovanja , ki je p o d 
je t ju  povzročilo v borih  2 letih  poslovanja  n ad  2 m il i ja rd i  S d in  izgube, 
pokliče na  odgovornost. Sicer bi bilo t reba  pok lica ti  n a  odgovornost tud i  
liste, ki so na kak ršen k o l i  način  pom agali  um etno vzdrževa ti  Agromel, na
mesto da  bi tako j  na  začetku, ko so strokovne službe ugotovile izgubo zarad i  
m alom arnosti,  zahtevali  postopek. Po dolgi r a z p ra v i  je bil sklep skupščine, 
d a  javno  tožilstvo sproži pos topek  za ugotovitev družbene  odgovornosti pri 
p ro p ad u  p o d je t ja  p ro ti  vodilnim  uslužbencem ne glede na  časovno o d m ak 
njenost.«

M nenja  smo, da je p rav ,  d a  so o tem obveščeni p reko  našega glasila tudi 
naši člani, zlasti ker  j ih  je  med n jim i nekaj tud i  p rizadetih .

V. B.

ČEBELARJI!

Ta številka jc  dvo jna  in je  izšla na  24 s traneh  namesto na 16, kot smo to javili 
v p re jšn j i  številki. Zveza je  tako poklonila 8 strani več bralcem našega lista. 
D eve ta  številka Slovenskega čebe la r ja  bo izšla okrog prvega sep tem bra z obilico 
navodil o zazim ljen ju  čebel in k rm lje n ju  na zalogo, tako da bodo naši čebelarji  
lahko pravočasno in pravilno uredil i  čebelje  družine za zimo.

Zaradi izredno neugodnega v rem ena v mesecu ju n i ju  ni bilo skoro n ik je r  
nobene paše. Č ebelar j i  so morali krmiti. Izkoristimo zdaj kostan jevo  pašo in po
zneje še Liko, če bo kazalo, sicer bomo ostali letos brez medu. Ne kopičimo čebel 
na enem kra ju .  P revaža jm o  samo ponoči, da ne bomo utrpeli  škode.



Zapisnik o l .s e j i  upravnega odbora ZCD 
dne 29. aprila 196? ob 14.30 v Ljubljani, 

Cankarjeva 2

Zastopana čebelarska društva: Brežice, 
Celje. Grosuplje, Kamnik, Ljubljana, L ju
tomer, Murska Sobota, Maribor, Mežica, 
Nova Gorica. Ptuj.  Postojna, Radovljica, 
Radeče, Ribnica, Sevnica, Škofja Loka, 
T rebnje in Vrhnika.

10: Predsednik, tajnik. Maks Gregorc, 
Smrajc, Tone ing. Urlniniza. Anton Ver
bič, Vladi Martelanc, ing. Franc Šivic.

Nadzorni odbor: Stane Potokar, Slavko 
Raič.

Sejo vodi predsednik, ki piše tudi za
pisnik.

Ob 15. uri odpre predsednik  sejo, po
zdravi prisotne in ugotovi sklepčnost. 
Predlaga dnevni red, kakor je bil objav
ljen v vabilih, s tem da se poročilo 
predsednika dopolni še s poročilom vodje 
opazovalne službe o gozdnem medenju; 
pod 6. točko bi obravnavali predloge za 
odlikovanja in pod 7. točko razno.

Ad. 1. Pregled o izvrševanju sklepov. 
Pisarni na Miklošičevi cesti smo oddali v 
najem Medexu s 1. marcem 1.1. proti 
mesečni najemnini 400.00 N din. Najemno 
razmerje naj bi trijalo približno tri leta, 
naka r  bi pisarni prodali, pri čemer bi 
imelo prednostno pravico nakupa  pod
jetje Medex.

Glede oddaje v souporabo odvečnih 
prostorov v sedanjih poslovnih prostorih 
Zveze je Zveza še vedno v dogovoru s 
podjetjem Grafoimpex iz Zagreba. To 
podjetje se je strinjalo, da prevzame pro 
store v souporabo s 1. septembrom 1966. 
Po prejemu računov za leto 1966 suinarno 
ter za leto 1967 za vsak mesec posebej 
nam je odgovorilo, naj mn pošljemo v 
podpis pogodbo, nakar  bodo poravnali 
račune. Sporočili smo, da smo osnutek 
pogodbe že dostavili p rek  takra tnega  
njihovega zastopnika, s katerim smo se 
p re j  sporazumeli tudi glede sprememb 
našega osnutka pogodbe. Izpustili smo 
določbe glede uporabe telefona in spre
menili šestmesečni odpovedni rok tako, 
da bi ta rok začel teči zaradi programi
ranih investicij šele po dveh letih. Na

zadnji seji IO smo sklenili, naj gre pred
sednik v Zagreb in zadevo uredi osebno. 
To bo napravil po občnem zboru.

Glede zemljišča za čebelarsko šolo je 
imel predsednik doslej priložnost, da si 
ogleda zemljišče na Urdu nad Lukovico. 
Če se bo Zveza dokončno odločila za 
gradnjo čebelarske šole, in sicer take, ki 
naj bi zares služila izobrazbi naših čebe
larjev, potem naj bi jo gradili nu Brdu 
iz teh razlogov:

1. Brdo pri Lukovici leži geografsko v 
središču Slovenije;

2. prometne zveze so ugodne, ker leži 
v neposredni bližini ceste, ki povezuje 
Štajersko s Prekmurjem ter Primorje. Do
lenjsko in Gorenjsko prek Ljubljane. Tudi 
hitra cesta je projektirana v bližini:

’S. Brdo leži v izredno lepem k ra ju  
Slovenije;

4. vodovod in elektrika sta v nepo
sredni bližini; telefon je blizu na 
osnovni šoli;

5. zemljišče ustreza tudi po svoji legi. 
ker je blago nagnjeno proti jugu. Proti 
severu je zavarovano z vzpetim zemlji
ščem in z visokim gozdom;

6. izbor medovitega rastlinstva je zelo 
pester. Nižje na južni strani so vrbe; na 
vzhodni strani na dolomitastem apnencu 
je spomladansko resje; v gozdu na se
verni strani prevladuje jelka (hoja), po
tem smreka, kostanj,  lipa. javor.

Pri IO so bile formirane komisije, od
seki in odbori. Glede njihove dosedanje 
delavnosti lahko ugotovimo naslednje:

1. Republiška komisija za zatiranje če
beljih bolezni, ki jo sestavljajo Avšič, 
Benedičič, Rataj,  se doslej še ni sestala.
V njenem programu je vedno tesnejše 
sodelovanje z veterinarsko službo. Če naj 
bi še dalje obstajala, naj bi se sestala le 
enkra t  do dvakra t na leto ter naj bi raz
pravljala in sklepala le o načelnih stva
reh. Navzoči so mnenja, du je komisija 
potrebna in naj sestavi program za svoje 
delo.

2. Odbor za vzrejo matic in odbiro če
beljih rodov (Senegačnik. Rome, Šivic. 
Lobnik, Benedičič). V pristojnost tega 
odbora spadajo plemenilne postaje in ple- 
menišča, preizkušnje najboljših čebeljih 
rodov, sestava pravi! in statutov odbora
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za vzrejo,, odboru zu vzrejo itd. Tudi ta 
odbor, ki je brez dvoma zelo potreben, 
se doslej še ni konstituiral.

3. Odsek za čebelarski naraščaj (Sene
gačnik, Mayer). Mayer je pripravil n a 
vodila za delo čebelarskih krožkov po 
šolah.

4. Odsek za čebeljo pašo (Benedičič. 
Šivic). Po mnenju predsednika bi lahko 
odpadel, ker dejansko ne bi mogel 
mnogo napraviti.  Ostali so mnenja, naj 
ostane in naj se pri svojem delu omeji 
v glavnem na priobčevanje ustreznih 
člankov v SC.

5. Odsek za prevažanje in zavarovanje 
čebel (Smrajc, Verbič). Če bi naj ta od
sek ostal, naj sestavi tudi delovni pro
gram. V kolikor bodo odbori, odseki, 
komisije delovali še dalje, bomo v p r i
hodnje dali na dnevni red sej redno tudi 
poročanje o njihovem delu, ne glede na 
to. kaj je bilo napravljenega, da bomo 
mogli iz delovanja sklepati o njihovi 
življenjski sposobnosti.

Sodelovanje z avstrijsko čebelarsko 
organizacijo se razvija in poglablja dalje. 
Pet naših članov se je udeležilo tečaja o 
zdravstvu čebel v Gradcu. Stroške zanje 
je krila Slaierska deželna zveza za čebe
larstvo. Tudi v prihodnie se bosta lahko 
]>o eden ali dva naša člana udeleževala 
njihovih tečajev, ne da bi plačali tečaj- 
nino; h rano in prenočišče bodo pa nudili 
pod enakimi pogoji kakor lastnim članom.
V kolikor se bodo društva poslužila te 
ugodnosti, naj pošljejo samo take ljudi, 
ki že nekaj znajo, da bodo svoje znanje 
le dopolnili s tem. k a r  bodo tam videli 
in slišali ter bodo pridobljeno znanje 
prenašali tudi na druge. Dne 12. in 13. ter
26. in 27. maia bosta dva tečaja za 
vzrejo matic. D ruštva  nai pošiljajo p r i
jave interesentov Zvezi, ker  bo le ona 
mogla uravnavati,  da se bosta udeleže
vala tečajev največ po dva naša čebc- 
laria.

Čebelarski muzej. Na seji 22. februarja  
je bil v Radovljici v čebelarskem muzeju 
sprejet sklep, naj ravnatelj muzeja do 
20. aprila 1.1. izdela osnutek načrta  za 
perspektivni razvoj čebelarskega muzeja, 
nakar  bi o njem razpravljali in sklepali. 
Osnutka doslej še nismo prejeli. Medtem 
je umrl tudi prvi kustos čebelarskega 
muzeja Rudolf Rakovec. Tako je sedaj 
v zvezi z muzejem več stvari, o katerih 
bo treba razpravljati in odločati. Vse
kakor ostaja naš program, da bomo m u
zej čimbolj obogatili do leta 1973, ko bo 
dvestoletnica Janševe smrti.

Za letošnjo izpopolnitev inventarju 
opazovalnih postaj o gozdnem medenju, 
dalje za plačilo honorarja opazovalcem 
te r  za- poučevanje, ki ga je  prevzel 
ing. Šivic, bo nakazal Medex Zvezi
15.000 N din. Opazovalce bo (rebu dobro 
poučiti o povzročiteljih medenja. Ne sme 
se dogajati, da bi še dalje poročali 
»smreka medi« itd., temveč tudi povzro
čitelja medenja npr. lekanija, zelena 
ušica itd., ker se sicer zna zgoditi, da 
tudi ob ugodnem vremenu ne bo paše za 
čebele, če se je teža opazovalnega panju 
dvignila zaradi kukega drugegu medenja.

S Srednjo kmetijsko šolo v Mariboru 
se glede organiziranja čebelarskih tečajev 
doslej še nismo sporazumeli.

Tečaj za vzrejo matic je bil 27. in 
28. januar ja ;  za čebelarske preglednike 
pa 19. februarja.

Čebelarsko društvo Ptuj nam je sporo
čilo, da je arheologinja Perc že dve leti v 
Miinchnu, n jena  mati pa da s tanu je  v 
Celju, Pod Kalvarijo št. 17. To sporočilo 
nam je bilo dostavljeno v zvezi z raz 
pravo, če bi bilo mogoče dobili še kak 
Janšev predmet, ki jih je zbiral čebelar 
Perc iz Celju. Sprejet je bil sklep, naj 
sc Jožko Š lander /glasi p r i  Perčevi so
progi v Celju zaradi hčerkinega naslova.

Doslej nam še ni poslalo popisa čebe- 
lurstev H) čebelarskih društev. Popis bo 
treba vztrajno urgirati.

Dolenjska čebelarska društva so usta
novila skupno plemenilno postajo Pustov 
mlin pri Litiji. Vodi jo čebelar Dražn- 
merič.

Ad. 2. Poročilo predsednika je bilo 
kratko, ker je zaprošene podatke poslalo 
samo 14 društev. Doslej je bilo odkritih
11 žarišč pršičavosti. Hude gnilobe in 
večjih zastrupitev ni bilo.

ČD Maribor je sporočilo, da jih je ob
činski veterinarski inšpektor dr. Menina 
obvestil, da je za pršičavost skrčen ob
mejni pas od 5 na 3 km. Mnenja smo, da 
je to stvar veterinarske inšpekcije, v 
kako široki obmejni coni naj se podvza- 
tnejo ukrepi za zatiranje pršičavosti. Ne 
more pa občinska veterinarska inšpekcija 
enostransko spreminjati dogovora med 
našo in avstrijsko čebelarsko organiza
cijo, ki predvideva medsebojno obvešča
nje o žariščih pršičavosti in hude gnilobe 
v 5 km širokih pasovih na obeh straneh 
državne meje. Ta dogovor tudi nima no
benega vpliva na medsebojna uradna ob
veščanja veterinarskih služb v obeli
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državah, kur je v dogovoru še posebej 
navedeno.

V zvezi s podanim poročilom predsed
n ika nastaja  vprašanje, ali je pametno, 
da  tudi v prihodnje Zveza naprosi čebe
larska društva za določene podatke 
zaradi sestave skupnega poročila, da bi 
se tako skrajšal potek seje. Poročila je 
namreč prejela Zveza samo od 14 društev. 
Prisotni so bili mnenja, naj Zveza tudi v 
prihodnje sestavi n a  tak  način skupno 
poročilo.

Nato je poročal F ranček Sivic o svojem 
načrtu za delo opazovalne službe o 
gozdnem medenju. Po terenu bo poučeval 
opazovalce o njihovem delu, zlasti o spo
znavanju povzročiteljev medenju. Sedaj 
je vsega 32 opazovalnic. Opazovalno 
mrežo bo treba še izpopolniti. Nove opa
zovalne postaje naj bi se ustanovile še 
za celjsko območje tri, za ljubljansko dve 
ter za postonjsko dve.

Ad. 3. V razpravi so bili sprejeti tile 
zak ljučk i:

Zveza naj se trudi,  da bodo panjske 
končnice, ki jih je shranila v E tnograf
skem muzeju, prenesli čimprej v čebe
larski muzej v Radovljici.

Cena maticam za inozemstvo naj bo
50.00 za dom pa 30.00 novih dinarjev. 
Odseki, komisije in odbori naj se po iz
volitvi novega 10  ponovno formirajo.

Zveza naj si prizadeva še dalje za 
zgraditev čebelurske šole.

Čebelarski družini Kamnik naj nudi 
Zveza pri urejanju  plemenilne postaje v 
Kamniški Bistrici ustrezno pomoč.

Ad. 4. Razprava o nadaljnem obstoju 
splošnih opazovalnih postaj je odpadla, 
ker ta zadeva še ni dozorela.

Ad. 5. Prisotni so se po k ratk i razpravi 
sporazumeli o sestuvi ruznih komisij ob
čnega zbora, du bi hitreje potekal.

Ad. 6. Predsednik komisije za odliko
vanja  je poročal, da je komisija na pod
lagi predlogov sklenila predlagati za 
odlikovanja z redom A J II. stopnje Mi- 
kuliča Otona in Riedla Leona iz ČD 
Krško. Občnemu zboru Zveze pa z redom 
AJ I. stopnje Ignaca Groma, predsed
nika ČD Vrhnika, Edija Senegačnika, 
urednika SČ, in Joža Ačka, ta jn ika  ČD 
Ptuj, (Glede odlikovanj J. Marolta ČD 
Grosuplje se komisija ni mogla odločiti, 
ker je imenovani šele pred kratk im  prejel 
red A J II. stopnje.) Po krajši r&zpravi 
je bil predlog komisije sprejet.

Ad. 7. Razno:
Češkoslovaška zveza čebelarjev — Če

belarsko društvo Numestovo — je poslalo 
program obiska 23. in 24. juli ja  1.1. S 
seboj prineso panj čelioslovak in 5 do
6 mladih oplojenih matic čistega rodu in 
preizkušenih po drž. zavodu za čebelar
stvo.

Nijas Abadžič, Brčko, Gajeva, se je n a 
ročil na  naš list in želi odgovor našega 
urednika.

Erich Behrens, Grossimkerei, Rottweil- 
Altstadt, Amselstrasse 8, ima čebele pasme 
carnica — pleme Troisek, želi 30 mladih 
mutic iz Gorenjske in Dolenjske od petih 
vzrejevalcev. Matice bo najprej primerjal 
na proizvodnost med seboj in nato križal 
z rodom Troisek. Zeli jih dobiti konec 
maja. Zveza mu bo sporočila naslov vzre- 
jevulcev, ceno in du bodo pripravljene 
zaradi pozne pomladi do 10. junija. Ob- 
veste se vzrejevalci Bukovšek, Lobnik. 
Julen, Sušnik in Vidinur ter Kirar.

V zvezi z ustanovitvijo komisije za 
čebelarstvo pri republiški gospodarski 
zbornici je bilo po krajši razpravi skle
njeno, naj se ustanovi komisija z nalogo, 
da prouči odnose ZČDS in Zavoda zu 
čebelarstvo. Vodstvo komisije prevzame 
Jožko Šlander, pomagala mu bosta pa 
predsednik in član IO Maks Avšič.

Seja je tra ja la  do 20.30.

LOJZE KOLENC — 
OSEMDESETLETNIK

Ne bilo bi prav, če se Slovenski če
belar vsaj z nekaj vrsticami ne bi 
spomnil tega zaslužnega jubilanta. Saj je 
bil skoro pol stoletja njegov zvest n a 
ročnik in prav  toliko časa trden steber 
čebelarske organizacije. Doma s strmega 
pobočja Čcmšeniške planine — torej 
naše gore list — je bil po poklicu uči
telj, ki pa je bil s svojo vnemo in do
brohotnostjo vsem — vse.

Kot mladenič je prišel v zagorsko 
dolino, ki ji je posvetil vso svojo pomlad, 
poletje in jesen, tako da tu danes skoro 
ni delovnega področja, ki ne bi nosilo 
pečata njegove neutrudne roke: kjerkoli 
se je pokazala potreba, je poprijel,  k je r
koli je mogel, je storil dobro.

Njegovo javno delovanje se začne, ko 
je slovensko čebelurstvo ob prelomu med 
sturim in novim doživljalo resno krizo. 
Na področju današnje zagorske občine si 
tiste čase videl le še tu pa tam kak za
puščen, razdrapan  uljnjak. Todu kukšen
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preobrat, ko sc na pobudo in ob priza
devanju Lojzeta ustanovi čebelarska 
podružnica! Seveda je pod njegovim 
vodstvom tudi res dobro uspevala. Kdo 
bi preštel vse seje, sestanke in p redava
nja, ki jih je organiziral on! Pa so se na 
njegovo besedo čebelarji tudi radi in 
disciplinirano odzivali.

Koliko nam pomeni njegova avtoriteta, 
se je znova pokazalo zlasti zdaj po vojni. 
Kakor naše osrednje društvo je tudi za
gorska podružnica doživljala težke čase.
V odbor smo izvolili mlajše moči, toda 
ni pa  ni šlo. Ni šlo, dokler ni Lojze, ta 
k ra t  že sedemdesetletnik, prijel spet za 
vajeti. Zdaj pa nain res v slogi in p r i ja 
teljstvu tako lepo teče, da smo k a r  ne
koliko ponosni na svojo podružnico. 
Seveda nam ne mine nobena seja in noben 
sestanek brez njega. Od predzadnjega 
občnega zbora pa naši člani ponovno 
poudarjajo, da ga hočejo kar  za dosmrt
nega predsednika. Zakaj pa  tudi ne, saj 
vsi iskreno želimo, da še dolgo, dolgo 
ostane med nami! F. G.

UrednikoDn pripom ba:  Tako želi slav
ljencu tudi Zveza v imenu vseli sloven
skih čebelarjev. Ponosni smo, da imamo

v svojih vrstah tako prizadevne ljudi. 
Morda je med čebelarji malo kdo tako 
priljubljen kot tov. Kolenc. S svojo 
toplo, ljubeznivo besedo in človeško 
toplino je znal pridobivati ljudi, ki ga 
zato tudi spoštujejo in imajo radi. he 
na mnoga leta!

PREDAVANJE V ZAGREBU

Tudi h rvatsk i čebelarji  so se začeli za
nimati za vzrejo matic in odbiro n a j 
boljših čebeljih  rodov. Doslej še niso 
imeli izkušenj o tem, saj p r i  n jih  še ni 
nihče načrtno odbiral in vzrejal.  Zato so 
naprosili našo Zvezo, da bi j im  pri tem 
joinagala in poslala p redavate lja ,  ki bi 
i rvatske čebelar je  seznanil z osnovnimi 

nauki o vzre ji  in odbiri.
V soboto 1. aprila  1.1. je  p redaval o 

tem v Zagrebu naš tovariš u redn ik  p r i 
bližno 200 čebelarjem , ki so prišli i/. 
vseh h rva tsk ih  k ra jev .  Po p redavan ju  
so se navzoči zelo zanimali za problem e 
vzre je  in želeli, da  bi j im  tudi tu po
magali, dokler  delo ne bo steklo. Tova
riš u redn ik  jim  je  obljubil vso pomoč. 
H rva tsk i čebelar j i  žele, da bi bilo tako 
p red a v an je  tudi na  Reki.

Spomin na prvo ustanovljeno čebelarsko družino v Dolnji  Lendavi v Pom urju  
leta 1921. Imela je  samo dva člana m an j kot ta k ra tn a  čebelarska podružnica v 

L jub ljan i .  V n je j  j e  bilo 74 članov
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JURIJ SENEGAČNIK

28. marcu t. 1. smo ga 
pokopali ob veliki ude
ležbi sorodnikov, prija- 
teljev in znancev nu Ža
lah v Ljubljani v grob 
pred petimi leti umrle 
zveste življenjske d ru 
žice Katarine. Tudi če
belarji smo ga spremili 
v izredno velikem šte
vilu. V imenu ljub ljan

skih čebelarjev se je poslovil od pokojnika 
predsednik ljubljanske čebelarske d ru 
žine. Poudaril je, da bo ostal Jurij 
Senegačnik slovenskim čebelarjem vzor 
kot čebelar in oče. Saj je bil ves čas, 
tudi takrat,  ko ga je bolezen priklenila 
za 20 let na posteljo, zaveden član naše 
organizacije, prebiral Slovenskega čebe
la rja  in drugo čebelarsko literaturo in 
se živo zanimal za organizacijo in n a 
predek slovenskega čebelarstva. Toda še 
več. Kljub hudi bolezni, ko ga noge že 
niso mogle več nositi, se je še vedno 
zanimal za svoje ljube čebele. Sinovi so 
ga nosili v čebelnjak, kjer je z besedo še 
vedno učil in svetoval svojim otrokom, 
kako nuj čebelarijo in kaj je treba še 
ukreniti pri tem in onem panju. Ko pa 
se s postelje ni mogel več premakniti, 
so mu sinovi prinesli kako čebeljo d ru 
žino k a r  na kozici v sobo in mu tu 
razkazovali zaležene ter medene sate. 
Včasih je dneve in dneve presedel pred 
čebelnjakom. Svoje otroke in tudi vse 
druge, ki so prihajali k njegovemu če
belnjaku, je ljubeznivo vzpodbujal, da se 
ni treba bati čebeljih pikov. Ti le krepijo 
in u tr ju je jo  človeka, da tako potem še 
laže prenaša vse težave, ki jih življenje 
vedno prinaša človeku na njegovo pot.

Leta 1930 je postavil v Gradišču v 
Ljubljani, na kraju, k jer  stoji danes 
filozofska fakulteta, krasen čebelnjak. Ko 
se je mesto širilo tudi v tej smeri, si je 
kupil v Mestnem logu lepo domačijo in 
zgradil poleg nje tudi čebelnjak za 60 
AZ-panjev. Načrt za čebelnjak je nap ra 
vil sam, prav  tako tudi vse lesene dele 
pri hiši. Načrt tega čebelnjaka je celo 
obiavljen v knjigi Sodobno čebelarstvo.

Vso svojo družino je vzgojil kot čebe
larsko. Sin Edi je gimnazijski profesor,

urednik našega lista, zaželen predavatelj 
in znan čebelar, ki ga poznajo tudi če
belarji onstran meja naše domovine. Sin 
<lr. Jurij je biokemik, znanstveni delavec 
in predavatelj ter navdušen čebelar. Če
belar je tudi tretji sin dr. Marjan, ki je 
univerzitetni profesor v Ljubljani. V 
dolgi očetovi bolezni je zlasti on mnogo 
pomagal pri čebelah. Čebelice pa  dobro 
poznata tudi četrti sin Miroslav in hčerka 
dr. Justinu, ki je zdravnica v Škofji Loki.

Tako čebelarsko družino je težko najti 
med nami. Zato so ljubljanski čebelarji 
odlikovali pokojnega že na proslavi med
narodnega čebelarskega tedna v decem
bru 1966 za zasluge z Janševim redom
II. stopnje. Ker je umrli naš član kljub 
dolgotrajni bolezni dočakal več kot pol
nih 84 let. bi njegovim žalujočim laže 
čestitali kakor pa izražali sožalje, saj je 
blagi pokojnik do kra ja  izpolnil svojo 
življenjsko nalogo in dolžnost, ki jo je 
imel do sebe in svojega naroda. Nuj v 
miru počiva blaga duša!

D. Bric

ALOJZ FELICIJAN

Zopet je  legel v grob 
mož — čebelar, ki je  za
služil. da se ga spomni 
čebelarska družina V ran
sko kakor tudi naš list.

Dne 12. januar ja  1967 
je  umrl pri svojih sestrah 
v Preboldu Alojz Feli
cijan. 2e v rani mladosti 
si je nabavil čebele ter
se z njimi ukvarjal do

svoje smrti. Velik je rod Felicijanovih in 
vsak njegov potomec nain je dal novega
in zvestega čebelarja. Čeprav je bil težak
invalid, na obeh nogah hrom, se je po 
štirih prilazil do svojih ljubih čebel, kjer 
je sum opravljal potrebna dela. Mnogim 
mladim ljudjem je vcepil veselje do če
belarstva ter jim bil vzoren vodnik in 
svetovalec. I?il je vseskozi zvest član naše 
čebelarske družine.

Počivaj v miru. dragi prijatelj čebelar. 
Vsi vranski čebelarji te bomo ohranili v 
lepem in trajnem spominu.

Frunc Košir
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P O R O Č I L O  ZA M A J

V zače tku  mcseea m a ja  je  n e k a j  dn i  deževalo. Po  dežju  se je  t e m p e ra tu ra  
dvignila  in nasta lo  je  p rece j  toplo  in  lepo vreme, ki p a  se je  p ro t i  sredini 
meseca zopet poslabšalo. T u d i  zadn je  dn i  v mesecu je  bilo h ladno  in deževno.

O pazovalc i  poročajo:

D r a ž g o š e :  9. m a ja  je  začelo cveteti sadno drevje, ki je  letos zelo 
dobro medilo. T ud i borovnica je  medila. Č ešenj čebele niso obletavale, k e r  so 
ob cveten ju  pozeble.

Ž e r o v n i c a :  V p rv i  polovici meseca je začelo cveteti sadno drevje, na  
k a te rem  so čebele n e k a j  dobile. T em p era tu ra  je  b ila  v m a ju  zelo različna. Za 
toplimi dnevi so sledili m rzli  in nasprotno.

S e l n i c a  o b  D r a v i :  V p rv i  dek ad i  se je  vrem e zboljšalo. O toplilo  
se je. T eh tn ica  se počasi dviga. Ušic lalinid  nisem še opazil  n a  smreki. P o ja 
vile so se šele 25. m aja .  27. je začela cveteti akacija .

C e z a n j e v c i :  Mesec m a j  zopet n i izpolnil našega  p r ičakovan ja .  T r i 
n a js t  v ih a rn ih  dn i je oviralo čebele p r i  n a b i ra n ju  n e k ta r ja  in  še s lana  je  b ila  
en dan.

M u r s k a  S o b o t a :  P rv i  ro j sem dobil 26. m aja ,  lan i  p a  že 26. aprila . 
Tnkarna tka  je slabo m edila , a k ac i ja  p a  sredn je  dobro. Mrzli vetrovi in  suho 
vrem e je  oviralo pašo  n a  akaciji .

I š k a  v a s :  V zad n j i  t re t j in i  m a ja  smo že opazili  pod  hojo p o k ap an o  
podrast.  Čebele so zelo dobro p r in aša le  odnožino.

Kraj opazovalnice
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Breg— T r ž i č ..................... +  132 +  80 -f  30 +  242 +  9,6 27 5 199
Dražgoše—Sk. Loka . . +  160 +  400 +  60 +  620 +  11,3 25 12 — 173
Žerovnica— P o s to jn a . . +  50 +  50 +  50 +  150 +  10.0 27 8 — 184
R o g a t e c .......................... +  180 +  130 +  480 +  790 +  15,0 31 7 — 186
Lovrenc na Pohorju . . —  5 — 30 — 20 — 55 +  14,9 50 11 — 195
Selnica ob D ravi . . . +  139 +  54 +  130 +  323 +  15,5 21 8 — 180
Lovrenc na  Drav. polju — — — — — — — — —
Cezanjevci—Ljutomer . +  130 +  330 +  920 +  1380 + 1 5 ,0 30 11 — 107
Prosenjakovci—M. Sobota +  70 +  250 +  1460 +  1780 +  13,1 30 5 — 192
M. Polana—Lendava . . — — — — — _ — _
Svibnik—Črnomelj . .
Iška v a s ......................... +  60 +  30

O00+

+  170 -  8 ,9 28 8 — 232
Škofije pri Kopru . .
Pušča—Bistra—Zagreb . — — — — — — — — —

P o v p r e č e k ..................... — — —i +  606 — — - — —



IZDAJE MEDNARODNE
ZVEZE ČEBELARSKIH ZDRUŽENJ 

APIMOND1JE
Corso Vitt. Emanuele 101, Roma, Ituliu

Ravnokar  je  izšlo kompletno delo 
XX. jub ilu rnega  m ednarodnega čebelar
skega kongresa.

K njiga  je  bogato i lu s tr i rana  in obsega 
obširno p redstav itev  dela kongresa  — 
poročila te r  razprave  na te j  mednarodni 
manifestaciji.

Delo je  izšlo v francoskem, angleškem, 
ruskem, nem škem in rom unskem  jeziku 
te r  obsega več kot 800 strani.

En izvod stane 10 dolarjev. Skupna 
ali posamezna naročila  k a k o r  tudi p ro 
tivrednost m orate  poslati d irek tno  na 
sedež Zveze.

Č ebelarska  društva, firme in speciali
z irane redakcije ,  založbe itd., ki bi n a 
ročile n a jm an j  20 prim erkov, bodo imelo 
10 %h za naročila  n a jm a n j  50 p rim erkov  
pa 20 % popusta.

Naročila pošil ja j te  na  Zvezo čebe la r 
skih druš tev  za Slovenijo, L jub ljana ,  
C a n k a r je v a  3/11.

OBVESTILO
Č ebelarska  d ružina Zreče sporoča 

vsem čebelar jem  prevaževalcem, naj 
izvrše vse prevoze sporazumno z n jo  in 
predlože ve te r ina rska  potrd ila  o zd rav
stvenem stan ju  svojih čebel. Le tako bo 
mogoče obvarovati čebele p red  škodlj i
vimi posledicami šk ro p l je n ja  sadnega 
d rev ja .  Odbor

OBVESTILO
Zaradi p rav ilne  razporeditve čebeljili 

d ružin  v morebitni gozdni paši (jelka) 
na  področju  čebelarske d ružine  D o len j
ske Toplice, pozivamo vse zain teresirane 
čebelarje , da si pravočasno p resk rbe  do
vo l jen je  za dovoz čebel na  to pašo. Po
jasnila ,  dovoljen ja  in obvestila daje  
čebelarska družina D olenjske Toplice.

OPOZORILO
Kdor je  p re je l  nepravilno vezano

6. številko Slovenskega čebelarja ,  naj 
nam jo v rne  proti  zamenjavi.

PRODAM
do 25 čebeljih  d ružin  s pan j i  ali brez 
panjev .  Nabergoj. Razdrato, pošta: Hru- 
ševje pri Postojni.

IZ UPRAVE
Čebelarji ,  k i  ste dali Slovenskega če

b e la r ja  in d ruge rev ije  v vezavo, dvig
nite j ih  čim prej v ta jn iš tvu  Zveze.

Tisti naročniki,  k i  še niso poravnali  
le tošnje članarine  (naročnine), naj to 
store čimprej,  sicer bomo ustavili poši
l ja n je  lista.

Zveza še vedno ni p re je la  vseh sezna
mov članstva za letošnje leto. M an jka  
j ih  še 20 od 230. Prosimo, podvizajte  se!

D ružine  oziroma društva, ki še niso 
nakaza le  članarine , naprošamo, da  jo 
pošljejo  na  naš račun 501-8-267/1 ali po 
pošti na  naš naslov.

N ekaj izvodov 6. š tevilke Slovenskega 
čebe la r ja  je  neprav ilno  vezanih. P ro 
simo, preglejte čimprej zaporedje strani 
in vrnite pomanjkljive izvode.

Tajništvo

KNJIŽICO O MEDU
z naslovom »MED — naša vsakdan ja  
h ra n a  in zdravilo« bi m oral imeti vsak 
čebelar. V n je j  je  nam reč napisano prav 
vse, k a r  moramo vedeti o medu. D odana 
pa ji  je  še zb irka  receptov za gospodi
nje. V n jih  so na tančna  navodila, kako 
na j  uporab ljam o med v kuhin ji ,  pri 
peki in za pijačo. Čebelarji ,  ki p ro d a ja jo  
med svojim odjemalcem, n a j  podare 
kako  knjižico tudi njim . Tako bodo de
lali najbo ljšo  propagando za večjo po
rabo inedu. Knjižica stane le 3 N d ina r je  
in jo  je  moč dobiti pri Medexu, d ruštva  
pa  jo  lahko nuroče tudi skupno.

PRODAM
zarad i starosti 25 nase ljen ih  AZ-panjev 
z inventar jem . Ivan Leskovec, Maribor, 
Betnavska 16.

PRODAM
zaradi starosti 5 naseljen ih  AZ-panjev 
na 9 satov in čebeln jak  v dobrem stanju , 
uporab lj iv  tudi kot vikend-hišica. Janez 
Golc, Zasip 65, Bled.

PRODAM
6 nase ljen ih  AZ-panjev na  devet satov 
in čebeln jak  za 24 panjev .  Cena po do
govoru. Karel Verbič, Stara cesta 46, 
Vrhnika.

ODKUPIM
le tn ik  1935 Slovenskega čebejarja .  Ja

nez Zigmund, Stari trg pri Ložu.


